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روزنامه صبح ایران

مرتضی مبلغ: 

طرح مبحث فتنه 98 خیانت به مردم و رهبری است

در گفت وگوی تفصیلی با محمد هاشمی مطرح شد

»آیت الله« به روایت برادر

مقصران حادثه علوم تحقیقات مشخص شدند 

آیت الله هاشم زاده هریسی : 

آیت الله هاشمی 
مرد میدان بحران ها بود

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت:

نباید اجازه داد مردم 
با مشکل مواجه شوند 
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شهردار قم با اشاره به برخی پروژه های هسته مرکزی شهر گفت: در تعیین تکلیف این 
پروژه ها نیازمند مشارکت نهادهای مختلف استان خصوصاً آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
هستیم.  دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در دیدار با بهرام سرمست استاندار جدید قم،  با بیان 
اینکه در ابتدای ورود تیم جدید مدیریت شهری اقتدار لازم در شهرداری وجود نداشت اظهار 
کرد: به گونه ای در ابتدای کار برنامه ریزی شد تا بتوانیم اقتدار شهرداری را به آن برگردانیم.وی 
با اشاره به بدهی 2 هزار و 200 میلیارد تومانی شهرداری قم به بانک ها و پیمانکاران تصریح کرد: 
شرایط بسیار آشفته ای بر شهرداری در این ایام حاکم بود و حتی برنامه ای هم وجود نداشت که 
شهرداری بتواند حداقل نقشه راه داشته باشد. شهردار قم با بیان اینکه بودجه شهرداری در 

سال 93 حدود 800 میلیارد تومان بود اظهار کرد: با این بودجه و مشکلات نمی شد...

یکی از مراجع تقلید شیعیان با تأکید بر اینکه نیازمند انقلاب اقتصادی در کشور هستیم، گفت: 
انقلاب سیاسی و فرهنگی در کشور انجام شده ولی انقلاب اقتصادی نشده است.آیت الله ناصر 
مکارم شیرازی صبح چهارشنبه در درس خارج فقه در مسجد اعظم قم با بیان این مطلب که تا تولید 
در دست بخش خصوصی نباشد، به جایی نمی رسد، ابراز داشت: در تولید بخش های دولتی، درآمدها 
کمتر از هزینه هاست؛ اما در بخش خصوصی برعکس است؛ البته خصوصی سازی هم تبدیل به شعار 
در کشور شده است؛ یک عده از دولتی ها شرکتی برای خود درست کرده و آن بخش تولیدی دولتی 
را خصوصی می کنند که در نهایت تبدیل به خصولتی می شود؛ یعنی هم خصوصی است؛ هم دولتی.
این مرجع تقلید با تأکید بر اینکه نیازمند انقلاب اقتصادی در کشور هستیم، گفت: ما در کشور 

انقلاب سیاسی در کشور داشته ایم؛ انقلاب فرهنگی هم تا اندازه ای شده است...

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: دو سال است که 
از خدمات آیت الله هاشمی محروم شده ایم. بنده معتقد 
هستم در این برهه زمانی نظام و رهبری بیش از پیش به 
حضور ایشان نیاز داشتند. ایشان برای نظام و رهبری نظام 
دلگرمی بودند و این درحالی است که برخی پس از فوت 

ایشان شعار »استخر فرح« دادند و شادی کردند. ما وفا 
و صداقتمان را اینگونه به دنیا نشان دادیم. این هم ضرر 
فقدان ایشان است. آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی در 
گفت وگو با ایلنا، با اشاره به دومین سالگرد رحلت آیت الله 

هاشمی رفسنجانی و ...

* حاکمیت ملی و رأی مردم بزرگترین دستاورد انقلاب است
* اشتغال جوانان و معیشت مردم دو اولویت دولت است 

* مردم قم حق بزرگی بر حوزه علمیه و انقلاب دارند 
* مردم بانیان اصلی دستاوردهای انقلاب هستند 

دکتر سقائیان نژاد در دیدار با استاندار جدید قم؛

منوریل به غده  سرطانی
 تبدیل شده است 

آیت الله مکارم شیرازی:

کشور نیازمند 
انقلاب اقتصادی است

 رئیس مجمع نمایندگان تهران تغییر و تحولات در مدیریت 
به  اعلامی  های  برنامه  از  افتادن  عقب  باعث  را  تهران  شهری 
از  بعد  ای عمل کنیم که  بگونه  و گفت:باید  شهروندان دانست 
تمام شدن دوران خدمت گذاری مان شرمنده مردم نباشیم. دکتر 
محمدرضا عارف در نشست مجمع امید تهران که با حضور پیروز 
حناچی و انوشیروان محسنی بندپی برگزار شد، با اشاره به سالگرد 

رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی و با گرامی داشت یاد و...

معاون امور مجلس رئیس جمهوری گفت: دولت با طرح نمایندگان 
مبنی بر استانی شدن انتخابات مجلس موافق است. »حسینعلی 
امیری« ظهر روز چهار شنبه در حاشیه جلسه هیات وزیران در گفت 
و گو با خبرنگاران درباره لایحه جامع انتخابات گفت: در حال حاضر 
لایحه جامع انتخابات را در دستور کار دولت داریم، که تا دو هفته آینده 
در صحن دولت مورد رسیدگی دقیق قرار می گیرد.معاون امور مجلس 

رئیس جمهوری با اشاره به بررسی کلیات لایحه جامع انتخابات...

محمدرضا عارف :

بگونه ای عمل کنیم 
که شرمنده مردم نشویم

معاون امور مجلس رئیس جمهوری:

 دولت با استانی شدن
 انتخابات موافق است 
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در مقابل توپ و تشر های 
آمریکا و اروپا بایستید 

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم قم خطاب به مسئولان: 

به معیشت مردم و طبقات ضعیف اهتمام ویژه کنید 
بعضی سران آمریکا احمق های درجه یکی هستند

جوانان فضای مجازی را به ابزار تودهنی زدن به دشمن تبدیل کنند

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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در نظر دارد بهره برداری و نگهداری تاسیسات شبکه 

آبرسانی خود را به مدت یکسال از طریق برگزاری مناقصه 

به اشخاص حقوقی واگذار نماید. شرکت های واجد شرایط 

می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار 

آگهی نوبت اول به مدت 7 روز به آدرس سه راهی سلفچگان 

کیلومتر سه جاده اصفهان - منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

به دبیرخانه مراجعه نمایند.

منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان قم

امور اداری

آگهی مناقصه عمومی نوبت دوم
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فاصله آرمان ها و ارزش ها تا
 پروتکل های ویژه مدیران

در چند روز گذشته خبرهای امیدوار کننده و هر چند 
ساده ای به تعبیر دکتر صالحی وزیر محترم فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از برداشته شدن نرده های فاصله انداز میان 

مسئولان و مردم در صفوف نماز جمعه در اولین حضور امام جمعه جدید تهران 
منتشر شد.در رسانه و فضای مجازی به سرعت و فراوان منتشر شد که حجت الاسلام 
و المسلمین حاج علی اکبری امام جمعه موقت و جوان تهران که اینجانب توفیق 
شاگردی از محضر ایشان را داشته ام و فروتنی و خضوع وصف ناپذیر وی را به خاطر 
دارم، از درب عادی و بدون هیچ محافظی و در کمال سادگی وارد شبستان نماز شده 
است که البته انتظاری به غیر از این هم از وی نبود.باید دست مریزاد گفت به این اقدام 
که توانست در فضای سیاسی و اجتماعی جامعه، بازتاب مثبت و ارزنده ای را بر جای 
گذارد.البته چندی قبل هم تصویری از دکتر صالحی وزیر محترم فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در خیابان های مشهد به قصد زیارت حرم مطهر و مقدس امام رضا)ع( با پای 
پیاده و بدون محافظ منتشر شد و هر از گاهی هم در رسانه ها و فضای مجازی تصاویر 
و مطالبی اینچنین از مدیران و مسئولان کشور منعکس می گردد که یکی در مترو در 
کنار مردم دیده شده، آن یکی در صف اتوبوس و دیگری در حال دوچرخه سواری و 
...همه این موارد و انعکاس اخبار و تصاویر بسیار خوب و امیدوار کننده هستند تا جامعه 
را اندک امیدی ببخشد برای تحقق آرزوها و آرمان های انقلابی که با هدف فرهنگی 
و عمل به ارزش های اسلامی که مهمترین آن نزدیکی و رابطه صمیمانه و مستقیم 
مردم و مسئولین و برداشتن فاصله ها بوده است.اما باید گفت این اخبار از سوی دیگر 
ناراحت کننده هم هستند چرا که در آستانه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب مبتنی 
بر آموزه های اسلامی و فرهنگ اهل بیت )ع(، امروز به واسطه دیده شدن مسئولی 
در میان مردم تا این مقدار شگفت زده و تعجب برانگیز تلقی می شود.سردار شمخانی 
دبیر شورای عالی امنیت ملی در سخنانی که چندی قبل در رسانه ها منتشر شد به 
صراحت اعلام می کند که در کشور هیچ تهدید امنیتی متوجه مسئولان کشور نیست 
و محافظین و به تعبیری فاصله ها را به منظور تشریفات برای مسئولان قلمداد می 
کند که نمی خواهند از دست بدهند، اما به خاطر داشته باشیم که همین تشریفات 
و پروتکل ها مدیران را از مردم جدا و فاصله معناداری را ایجاد می نماید و جایگاه و 
محبوبیت آنان را نزد افکار عمومی و مردم خدشه دار می سازد.مدیران در دفاتر خاص 
و ویژه خود فاصله ها را روز به روز بیشتر کرده اند و در این میان البته نقش اطرافیان 
که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی علیرغم طنز آمیز بودن بیان نموده بی تاثیر در ایجاد 
فرهنگ فاصله ها برای مدیرانی با پروتکل های ویژه و خودساخته نیست.یکی پذیرایی 
صبحانه و ناهار و شام ویژه دارد، آن دیگری ساعات مخصوص میوه و دمنوش تعریف 
کرده است، فردی میلیون ها تومان برای زیبایی دفتر هزینه کرده است، مدیری به 
مسئولان زیر مجموعه خود حتی اجازه تماس تلفنی برای انجام امورات نمی دهد، 
دیگری در جلسات برای حفظ شان و جایگاه باید حتما دقایقی دیر بیاید، آن یکی 
برای حفظ غرور مدیریتی باید حتما مخالف خوانی کند، دیگری لبخند و مهربانی را 
مساوی با کستاخ تر شدن می داند، آن دیگری که باید با چندین محافظ و پیش رو 
و پس رو در جایی شرکت کند، مدیری که به کمتر از مدل ماشین لوکس خارجی 
برای داخل شهر و اتومبیل ویژه برای سفرهای برون شهری رضایت نمی دهد، آن یکی 
خانه سازمانی چند صد متری می خواهد، دیگری که خانه ویلایی باید برایش تهیه 
شود، برنامه ورزشی و تفریحات فصلی و سفرهای نوبه ای برای تجدید روحیه برای ارائه 
خدمات بهتر برای مدیر دیگری باید در برنامه باشد، مدیری دیگر که تنها با پرواز بیزنس 
و فرست سفر می کند و آن دیگری که باید برای رفت و آمدهایش حتما پاویون رزرو 
شود و هزاران پروتکل و تشریفات خود ساخته دیگر که امروز خبر ' مدیری در میان 
مردم' این گونه فضای مجازی و رسانه ها را پر می کند از این رویدادی که باید همواره 
تکرار و تکرار و تکرار می شد و به رویه عادی بدل می گردید.البته حتما با بسیاری از 
موضوعات تشریفاتی یا برنامه هایی همچون پاویون، منشی، خدمات و ... برای مدیران 
مخالفتی وجود ندارد برای این که کار و فعالیت آنان با کمترین زمان ممکن، استفاده 
بهینه از فرصت ها و با برنامه ریزی و دقت بالا همراه باشد اما تا جایی که این ها اصل 
نباشد و خدمت به مردم فرع تلقی گردد و به خاطر داشته باشد همه این ها برای 
آن است که خدمتی برساند و کشور و نظام را در تحقق توسعه ای و دستیابی به 
هدفی همراهی نماید.مردم ایران ملتی بزرگ، شریف، همراه نظام و رهبری و همیشه 
پشتیبان کشور و نظام بوده وهستند و البته خیلی هم زود خوشحال می شوند و خبری 
اینچنینی می تواند فضای آنان را تغییر دهد و مدیران دلسوز کشور بیایند و قدر این 
ملت بزرگ را بیشتر و بیشتر بدانند و خود را بار دیگر در میان آنان ببینند که رمز 
ماندگاری آنان و خدماتی که می دهند در همین کم کردن فاصله هاست.جالب است 
بسیاری از مدیران که تعداد آنان هم کم است در مقام کارشناس و مطلع وقتی سخن 
از ساده زیستی، زندگی به مانند مردم، دور بودن از تشریفات و ... در برخی کشورهای 
صنعتی و توسعه یافته می زنند با آب و تاب یاد می کنند که وزرای فلان کشور اروپایی 
با دوچرخه به محل کار می روند، نمایندگان فلان کشور صنعتی، خودشان چای برای 
خود و میهمانان می ریزند، مدیران صنعتی فلان کشور توسعه یافته خودشان تلفن 
ها را پاسخ می دهند و هزاران شاهد مثال زیبای دیگر اما تا به منصبی می رسند به 
یک باره تعریف جدیدی از مدیریت ارائه می دهند و تشریفات مخصوص را از ابتدای 
حضور آغاز می کنند.از فرصت این رویداد و خبر استفاده کنیم و مروری هر چند کوتاه 
داشته باشیم به بیانات امیرالمومنین علی)ع( که نامه 53 نهج البلاغه خطاب به مالک 
اشتر زمامدار مصر، مفصل ترین منشور حکومتی و اداری را ترسیم می فرمایند و در 
آن به معیارها و ویژگی های مدیران می پردازند که می تواند چراغ راهی روشن برای 
رفتار، عملکرد و فعالیت مدیریتی قلمداد گردد.از جمله مهمترین این ویژگی ها برای 
محک و سنجش می توان به مواردی همچون پیروی از الگوهای ارزشمند پیامبر اسلام 
و ائمه)ع(، پرده پوشی نسبت به عیوب مردم، نیکی کردن به مردم، خوش سابقه  تر 
بودن نزد مردم صلابت در مقابل قدرتمندان، سخاوت و بخشش گری، دیرخشم بودن، 
صدق و راستی، عاقل تر بودن نزد مردم، داشتن تقوای الهی و پرهیزکاری، تسلط بر 
هوای نفس، ترس از خدا، رعایت عدالت و انصاف، گذشت و پرهیز از انتقام جویی، 
تواضع علمی، پرهیز از شتاب در امور، صلح دوستی، پرهیز از گفتار دو پهلو، پرهیز از 
خودپسندی، پرهیز از منّت گذاری و امتیاز بر مردم، پرهیز از خلف وعده و عهد و پیمان 
فریبنده، سعی و کوشش، یاری خواستن از خدا، صبر و شکیبایی در امور و استقامت 
و پایداری در کارها، فروتنی در برابر خدا، پرهیز از فاصله گرفتن از مردم و تشریفات، 
اختصاص بهترین وقت به مناجات با خدا و انجام دادن واجبات، تعهد به انجام امور 
در وقت خود، برپا داشتن حدود الهی، فروتنی در برابر مردم، عالم تر بودن نزد مردم 
وتوانمندتر بودن نزد مردم اشاره نمود.امید آن که با عمل به این آموزه ها بتوان رابطه 
ای دقیق تر، صمیمی تر و بهتر را در سطوح مختلف مدیریتی با زیر مجموعه ها از یک 
سو و مردم از سوی دیگر شاهد باشیم تا هم خلاقیت ها بیش از پیش شکوفا گردد و 

هم امید به آینده ای روشن تر در میان جامعه رشد و تعالی یابد .ان شاءالله
* جامعه شناس سیاسی

محمدرضا عارف :

بگونه ای عمل کنیم 
که شرمنده مردم نشویم

 رئیس مجمع نمایندگان تهران تغییر و تحولات در مدیریت شهری تهران را باعث 
عقب افتادن از برنامه های اعلامی به شهروندان دانست و گفت:باید بگونه ای عمل 

کنیم که بعد از تمام شدن دوران خدمت گذاری مان شرمنده مردم نباشیم. 
دکتر محمدرضا عارف در نشست مجمع امید تهران که با حضور پیروز حناچی 
و انوشیروان محسنی بندپی برگزار شد، با اشاره به سالگرد رحلت آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و با گرامی داشت یاد و خاطره ایشان بر نقش مهم و تاثیر گذاری رئیس 
فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام در قبل و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی تاکید 
کرد و گفت:در طول دوسالی که از رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی می گذرد حقیقتا 
خلاء وجودی شان احساس می شود و در دوران های مختلف که افتخار همکاری با 
ایشان را داشتم نگاه فراجناحی شان در اداره مسئولیتهای کلانی که بر عهده داشتند 

بسیار حائز اهمیت بود و باعث هم افزایی در بین نیروهای انقلاب می شد.
وی همچنین با اشاره به ماموریت مجمع امید تهران ،تشکیل این مجمع را 
فرصتی کم نظیر برای خدمت گذاری به مردم دانست و بر ضرورت استفاده از این 
فرصت و پرهیز از سرگرم شدن به مسائل حاشیه ای تاکید کرد و گفت:مردم بزرگوار 
ما به حق توقع پاسخگویی از  مسئولان ،بخصوص نمایندگان مجلس و شورای 
اسلامی شهر را دارند و اصلاح طلبان که برنامه محوری از ویژگی های بارز آنهاست 
باید عقب ماندگی در اجرای وعده های داده شده به شهروندان را با جدیت و تلاش 

مضاعف جبران کنند.
رئیس مجمع نمایندگان تهران تغییر و تحولات در مدیریت شهری تهران را باعث 
عقب افتادن از برنامه های اعلامی به شهروندان دانست و گفت:باید بگونه ای عمل 

کنیم که بعد از تمام شدن دوران خدمت گذاری مان شرمنده مردم نباشیم.
وی توجه جدی مدیریت شهری  به موضوعاتی همچون آسیب های اجتماعی، 
محیط زیست، حمل و نقل ،مدیریت پسماند،بافت های فرسوده و ارائه طرح های 
نوآورانه برای حل چالش های شهر تهران را خواستار شد و گفت:حضور جدی 
نمایندگان عضو مجمع امید در مناطق ۲۲ گانه تهران بسیار  حائز اهمیت است 
و باعث می شود از نزدیک با مشکلات مردم آشنا شویم و باید این حضور میدانی 

تقویت شود.

معاون امور مجلس رئیس جمهوری:

 دولت با استانی شدن انتخابات موافق است 
معاون امور مجلس رئیس جمهوری گفت: دولت با طرح نمایندگان مبنی بر استانی 

شدن انتخابات مجلس موافق است. 
»حسینعلی امیری« ظهر روز چهار شنبه در حاشیه جلسه هیات وزیران در گفت و 
گو با خبرنگاران درباره لایحه جامع انتخابات گفت: در حال حاضر لایحه جامع انتخابات 
را در دستور کار دولت داریم، که تا دو هفته آینده در صحن دولت مورد رسیدگی دقیق 
قرار می گیرد.معاون امور مجلس رئیس جمهوری با اشاره به بررسی کلیات لایحه جامع 
انتخابات در جلسه گذشته دولت، بیان کرد: طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای 
اسلامی روز گذشته با دو فوریت در مجلس شورای اسلامی رای آورد، امروز هم در جلسه 
دولت این موضوع مطرح و مفصل راجع به این طرح صحبت شد.امیری افزود: در جلسه 
امروز پس از بحث و بررسی رای گیری انجام شد و دولت با طرح نمایندگان محترم مبنی 

بر استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی موافقت کرد. 
*لایحه بودجه یکپارچه دیده شده است 

امیری گفت: معاون اول رئیس جمهوری به کلیه دستگاه ههای ارایی کشور ابلاغ 
کرده است که به صورت یکپارچه از لایحه بودجه سال 98 دفاع کنند. معاون پارلمانی 
رئیس جمهوری تصریح کرد: نباید نگاه بخشی به لایحه بودجه از ناحیه دستگاه های 
اجرایی در مجلس شورای اسلامی وجود داشته باشد و برای تغییر ارقام و تبصره ها و 
سقف بودجه نباید احیانا لابی صورت بگیرد. امیری با بیان اینکه لایحه بودجه یکپارچه 
دیده شده است، گفت: معاون تقنینی و معاون بودجه وامور مجلس سازمان برنامه و 
بودجه مراقبت می کنند که کارشناسان دستگاه های اجرایی در جهت تامین نظر دولت 
و اجرای بخشنامه معاون اول رئیس جمهوری بودجه در کمیسیون های مجلس و تلفیق 
و صحن علنی مجلس تصویب شود. وی همچنین درباره لابی گری برای بودجه سال 
آینده افزود: تا کنون گزارش مکتوبی در زمینه لابی گری برای بودجه 98 داده نشده 
است و به معاون تقنینی مجلس و تمام معاونان پارلمانی دستگاه های اجرایی تاکید کرده 
ام که بودجه یکپارچه است و هیچ کس حق ندارد درباره تغییر و سقف ردیف های آن 

اقدامی انجام دهند.
 

سخنگوی شورای نگهبان:

اعداد و ارقام لایحه بودجه شفافیت لازم را ندارد
سخنگوی شورای نگهبان گفت: در لایحه بودجه اشکالات متعددی وجود دارد، از 
جمله اینکه موضوع شفافیت و دقت لازم، آن طور که باید و شاید در بیان اعداد و 
ارقام وجود ندارد. کدخدایی در حاشیه جلسه دیروز شورای نگهبان با اشاره به بررسی 
بودجه در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: اشکالات متعددی داریم 
و اشکال کلی که همیشه وجود دارد این است که شورای نگهبان همیشه در مضیقه قرار 
می گیرد و از فرصت ۲0 روزه خود نمی تواند استفاده کند. امیدواریم که دولت و مجلس 
در سال های آینده به گونه ای عمل کنند که این فرصت را از شورای نگهبان نگیرند.وی 
افزود: نکته دوم در خصوص لایحه بودجه این است که اشکالات متعددی وجود دارد به 
خصوص در موضوع شفافیت و دقت لازم، آن طور که باید و شاید در بیان اعداد و ارقام 
نیست که این موضوع هم اخیراً در رسانه ها مطرح شده است.سخنگوی شورای نگهبان 
خاطرنشان کرد: این وظیفه دولت و مجلس است که شفافیت لازم را در بودجه ایجاد 
کنند و نکات و ایراداتی که اعضای شورای نگهبان در سال های گذشته نسبت به لایحه 
بودجه داشتند، تقاضای ما این است که نمایندگان محترم دقت بیشتری داشته باشند و 
با توجه به اشکالاتی که در سال های گذشته به لایحه بودجه داشتیم، ان شاءالله بودجه 

را تصویب کنند.

 بانک های متخلف به هیات انتظامی معرفی می شوند 

همتی: اجازه استفاده از بازار ارز
 به نوسان گیرها داده نمی شود 

رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی اجازه نمی دهد نوسان گیرها و کسانی 
که دنبال منافع کوتاه مدت هستند، بتوانند از بازار ارز استفاده کنند. »عبدالناصر همتی« 
دیروزدر حاشیه نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران، در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
اینکه »با نزدیک شدن به اسفندماه، نگرانی هایی از نوسان های ارزی پیش می آید« گفت: 
»اصلا نگران نباشد، بازار همچنان در تعادل و در کنترل بانک مرکزی است«.وی در پاسخ 
به این پرسش که آیا روند نرخ ارز کاهشی است؟ افزود: »چندین بار گفته ام که روند 
دست من نیست و من در امور بازار دخالت نمی کنم؛ بازار این کار را خودش انجام خواهد 
داد«.رئیس کل بانک مرکزی در مورد ادامه پرداخت سود سپرده بالاتر از میزان قانونی در 
برخی بانک ها، گفت: »آنطور که شنیده ام بانکها دیگر بالای ۲0 درصد سود نمی دهند«.

وی ادامه داد: »برای همه بانک هایی که خلاف مصوبه شورای پول و اعتبار عمل کرده اند، 
پرونده تشکیل شده و در جریان بوده و ممکن است در هیات انتظامی مطرح شود«.همتی 
اظهار داشت: »به بانک ها توصیه کرده ایم که از چنین تخلف هایی دست برداند؛ ما در 

چارچوب اصلاح نظام بانکی، همه این امور را مورد توجه قرار می دهیم«.

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد

تعادل بازار مسکن در گرو افزایش تولید 
وزیر راه و شهرسازی گفت : با افزایش تولید مسکن به خصوص برای اقشار متوسط و 
کم درآمد جامعه، هزینه های خانوار به تعادل می رسد. محمد اسلامی در حاشیه جلسه 
دیروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران افزود: بخش مهم افزایش اجاره بها، ناشی از تغییر 
و تحولات کلان اقتصادی کشور بود و  سیاست ما در وزارت راه و شهرسازی، تولید 
مسکن برای جامعه هدف است که این کار انجام شده است و هم اکنون ۴00 هزار واحد 
جدید و 500 هزار واحد نیمه تمام در کشور در حال ساخت است که امیدوارم ساخت 
این واحد ها شتاب بیشتری بگیرد.وی اضافه کرد: وقتی عرضه،  افزایش یابد تقاضا نیز به 
سمتش جذب می شود و بازار به تعادل می رسد.وزیر راه و شهرسازی همچنین درباره 
توقف فعالیت ترن ست ها گفت: بخش مهمی از هزینه فعالیت ترن ست ها )ریل باس( 
هزینه های ارزی است و درحالیکه تعرفه های این قطار ها تغییر نکرده بود هزینه های آن ها 
افزایش شدیدی داشت.وی افزود: مقرر شده ارز سامانه نیما به شرکت های حمل و نقل 
ریلی اختصاص یابد و تعرفه های آن ها متناسب با ارز نیمایی تنظیم شود و امیدواریم 
بزودی با تصویب تعرفه های جدید، مشکل ترن ست ها برطرف شده و دوباره فعالیت خود 
را آغاز کنند.اسلامی همچنین افتتاح پروژه های توسعه ترانزیت بویژه در شرایط جدید و 
بخصوص طرح های ریلی که در آستانه بهره برداری است را مهمترین طرح های وزارت راه 

و شهرسازی در چهلمین سال پیروزی انقلاب اسلامی دانست.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس :

تعلل اروپا در ایجاد SPV پذیرفتنی نیست 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت : تاخیر اروپا در ایجاد سازوکار مالی با 
ایران پذیرفتنی نیست. علی نجفی خوشرودی با اشاره به تاخیر اروپا در ایجاد سازوکار مالی 
با ایران گفت: تعلل این اتحادیه پذیرفتنی نیست و البته ما هم متوقف به ارائه این ساز و کار 
نخواهیم شد.سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
افزود: ما روش ها و ساز و کار های خاص خود را در برابر تحریم ها اجرا می کنیم و همزمان 
گزینه های مختلف را هم در دستور کار داریم اتفاقا قانون مجلس هم این امکان را به دولت 
داده است.وی با تاکید بر اینکه ارائه سازوکار مالی از سوی اتحادیه اروپا حداقل کار آن ها 
برای حفظ برجام است، گفت: امیدواریم اروپایی ها همان طور که می گویند سیاست های 
مستقلی دارند با همین سیاست ملزم به تعهدات خود باشند تا اهداف و خواسته های ایران 

براساس تعهدات اروپا در برجام تامین شود.

مرتضی مبلغ: 

طرح مبحث فتنه 98 
خیانت به مردم و رهبری است 

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت می گوید: طرح موضوعاتی مانند فتنه 98 یک 
نوع خیانت به رهبری و جامعه است، زیرا مطرح کنندگان آن می خواهند اذهان مردم را 
از خطرات اصلی و مهم کشور خارج کنند و منافع باندی و نامشروع خود را از طریق این 
تهمت ها تأمین  کنند. مرتضی مبلغ، عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران معتقد 
است طرح بعضی موضوعات مانند فتنه 98، جنبه فرافکنی پیدا کرده است و مانند وقتی 
است که دزد، می گوید دزد را بگیر! درواقع فتنه گران اصلی مرتبا هشدار فتنه می دهند.

مبلغ همچنین می گوید: رهبری اخیرا هشدار دادند که آمریکا و ترامپ می خواهند در 
سال 98 کارهایی بکنند. جالب است که این فتنه گران داخلی به جای اینکه این خطرات 
را تبیین و تحلیل کنند، این مسئله را وارد رقابت های سیاسی داخلی می کنند.این فعال 
سیاسی با اشاره به آسیب زا بودن جریان ها و گروه های تند در عرصه سیاسی، می افزاید: 
همه باید متوجه فشارها و نقشه های دشمنان در منطقه باشند، اما آن ها برای رد گم کردن 
آدرس غلط می دهند و این موضوعات را به رقابت های داخلی تبدیل می کنند. چراکه 
می خواهند منافع نامشروعشان را از این طریق برطرف کنند.مبلغ در ادامه تأکید می کند: 
طرح مبحث فتنه 98 یک نوع خیانت به رهبری و جامعه است، زیرا می خواهند اذهان 
مردم را از خطرات اصلی و مهم کشور خارج کنند و از طریق این تهمت ها منافع باندی و 

نامشروع خود را تأمین  کنند.

رییس جمهوری با تاکید براین که نباید 
اجازه داد مردم با مشکل مواجه شوند، 
گفت: در آستانه چهلمین جشن پیروزی 
انقلاب شکوهمند اسلامی، اشتغال جوانان 
و تامین معیشت مردم دو اولویت اصلی و 

مهم همه ما در کشور است. 
المسلین »حسن  و  الاسلام  حجت 
تبیین  چهارشنبه-  دیروز-  روحانی« 
اقدامات انجام شده و دستاوردهای ۴0 
ساله انقلاب اسلامی را ضروری خواند.

وی با یادآوری نزدیک شدن به جشن 
چهلمین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، 
اظهارداشت: در این ایام مسئولان اجرایی 
و غیر اجرایی، کارگزاران دولت و نظام و 
رسانه های همگانی، وظیفه مهم تبیین 
اقدامات انجام شده و دستاوردهای ۴0 

ساله انقلاب اسلامی را برعهده دارند. 
اولین  افزود:  دوازدهم  دولت  رییس 
حادثه مهمی که در سال ۴۲ رخ داد، 
فروردین ماه آن سال در مدرسه فیضیه 
بود و بعد هم در دیگر حوادث انقلابی، 
قم همواره پیشران این حرکت انقلابی 
بود و البته مردم سراسر کشور هم از این 
حرکت و نهضت حمایت کردند و امام 

)ره(هم به خوبی رهبری کرد .
حرکت  و  حوادث  روند  به  روحانی 
های مهم انقلاب از سال ۴۲ تا بهمن 57 
که به پیروزی انقلاب اسلامی انجامید، 
و خاطره  یاد  و خاطرنشان کرد:  اشاره 
شهدای 19 دی را که از روزهای مهم 
انقلاب ما  تاریخ  و فراموش نشدنی در 
ایثار  است ، گرامی داشته و حرکت و 
مردم قم و همه شهرهای ایران در راه 
پیروزی انقلاب شکومند اسلامی را پاس 

می داریم .
در  مهم  حادثه  سه  تشریح  با  وی 
پیروزی  روز  از  کشور  اقتصادی  روند 
تغییر  گفت:  امروز،  تا  اسلامی  انقلاب 
انقلاب،  پیروزی  با  کشور  ساختارهای 
جنگ تحمیلی 8 ساله و تحریم های 
ظالمانه دشمنان علیه ایران، سه حادثه 
مهم در روند اقتصادی کشور در طول 
این ۴0 سال بوده که به اشکال مختلف 

روی داده است.

* اشتغال جوانان و معیشت مردم 
دو اولویت  اصلی دولت

روحانی تاکید کرد: امروز در آستانه 
انقلاب  پیروزی  جشن  چهلمین 
شکوهمند اسلامی ، اشتغال جوانان و 
تامین معیشت مردم دو اولویت اصلی و 
مهم همه ما در کشور است و نباید اجازه 

دهیم مردم با مشکل مواجه شوند.
مردم  اظهارداشت:  همچنین  وی 
و  توسعه ای  حرکت  که  دارند  توجه 
سازندگی کشور در شرایطی اتفاق افتاده 
با 3 مسأله مواجه بودیم که  است که 
معمولًا در این حوادث مهم، ارزش رشد 

و پیشرفت، چند برابر می شود.
رییس جمهوری با بیان این که اولًا 
کارگاه ها،  افراد،  می شود،  انقلاب  وقتی 

مسئولین  سیاسی و ساختاری اقتصادی 
که  است  مشخص  و  می شود  عوض 
خود  به  خود  انقلاب،  سال  همان  در 
ادامه  تعطیل می شود،  نیمه  فعالیت ها 
تغییرات  نیز  انقلاب  بعد  سال  در  داد: 
ایجاد می شود و فعالیت ها نیمه تعطیل 
است . با حوادث و مشکلاتی که در سال 
انقلاب  استقرار  برای   59 و   58 های 
مواجه بودیم ، معمولا حرکت به سمت 
مشکل  و  سخت  توسعه  و  پیشرفت 
می شود اما روند توسعه و پیشرفت حتی 

در آن شرایط هم ادامه یافت.
روحانی با یادآوری این که حادثه دوم، 
مسأله جنگ تحمیلی بود و ما را دچار 
مشکل کرد، اظهار داشت: جنگی بر ما 
تحمیل و به کشورمان تجاوز و بخشی 
از سرزمین ما اشغال شد که در ظاهر 
توسط بعثی ها در عراق و در باطن نیز 
تقریباً همه از جمله کشورهای منطقه و 
قدرت های جهانی به استثناء چند کشور 
در پشت این جنگ بودند.وی تاکید کرد: 
همه پشت سر صدام بودند و با جنگی 
و  جنگید  ما  با  دنیا  که  شدیم  مواجه 
سپاه،  ارتش،  جوانان،  ملت،  بحمدالله 
بسیج، عشایر و همه مردم، با مقاومت و 

ایستادگی ، ما را به پیروزی رساندند.

* مردم بانیان اصلی دستاوردهای 
انقلاب  هستند 

رییس دولت تدبیر و امید با تشکر از 
مردم به عنوان بانیان اصلی تحقق همه 
دستاوردها و موفقیت ها، اظهارداشت: 
البته در این میان همه دولت ها نقش و 
سهم خودشان را دارند ولی مقاومت و 
ایستادگی، تلاش، ایثار و فداکاری مردم 
افزود:  نقش اصلی و موثر دارد.روحانی 
جنگ  در  که  کسانی  شاهدیم  امروز 
مجروح و جانباز شدند، بعد از سی و چند 
سال درد و مشقت، با افتخار از حوادث 
دفاع مقدس خودشان و خانواده شهدا با 
افتخار از ایثار خود یاد می کنند و این به 
عنوان نمونه ای از ایستادگی و عظمت 
ملت بزرگ ما برای تحقق اهداف بلند 
انقلاب اسلامی است.وی خاطرنشان کرد: 
آنچه در این انقلاب دنبال می کردیم، این 
پیدا  نجات  فردی  حکومت  از  که  بود 
کنیم. فرد بر ما حاکم نشود، یک نفر به 
عنوان شاه بر مردم حاکم نباشد و بعد 

هم منتظر بمانیم که هر وقتی که مرد، 
این  بیاید.  کار  روی  مرتبه  دو  پسرش 
از  انقلاب  را در  سلطنت پدر و پسری 
بین بردیم و مردم حاکم شدند و رأی 
مردم حکومت را بوجود می آورد، مجلس 
رأی  این  و  می کند  درست  و خبرگان 
مجلس است که دولت را درست می کند.

رییس جمهوری تصریح کرد: همه چیز 
در کشورمان بر مبنای آراء مردم است 
و این حاکمیت ملی، بزرگترین دستاورد 
انقلاب اسلامی ما بود و این را باید تبیین 
کنیم. این همه انتخاباتی که در کشور 
برگزار می شود و ان شاء  برگزار شد و 
الله سال آینده هم انتخابات داریم، نشان 
می دهد که کشور ما بر مبنای انتخابات، 
رأی مردم و صندوق آراء است.روحانی 
با بیان این که انقلاب اسلامی، استقلال 
آورد، گفت: قبل  ارمغان  به  ما  برای  را 
انقلاب دیگران برای ما تصمیم می  از 
گرفتند و آمریکایی ها و برخی از اروپایی 
ها در کشور ما همه کاره بودند و در همه 
امور از جمله ارتش و نیروهای مسلح ، 
صنعت نظامی ، اقتصاد، فرهنگ و رادیو 
و تلویزیون مداخله می کردند اما امروز 

مردم ایران تصمیم گیر اصلی هستند.
روحانی افزود: 36 آمریکایی کانال ۲ 
تلویزیون زمان رژیم گذشته را که یکی 
کانال آموزشی بود، هدایت می کردند 
و همه کشور دست آنها بود اما انقلاب 
اسلامی برای ما حاکمیت ملی و استقلال 
آورد و امروز مردم ما احساس می کنند 
معنویت شان  و  فرهنگ   ، دین   که 
بیشتر مورد احترام است و الحمدالله در 
زمینه توسعه هم گامهای بسیار مهمی 

برداشتیم.

کالاهای  به  نباید  مشکلات   *
اساسی و زندگی مردم منتقل شود

روحانی در بخش دیگری از سخنان 
خود دو وظیفه مهم دولت و مسئولین 
دولتی را در شرایط امروز جامعه مورد 
امروز هر کدام  و گفت:  داد  قرار  اشاره 
از ما در هر بخشی که کار و تلاش می 
جوانان  اشتغال  مهم  وظیفه  دو  کنم 
داریم.وی  برعهده  را  مردم  معیشت  و 
خاطرنشان کرد: ببینید در این شرایط 
سخت اقتصادی اگر یک خانواده ای دو 
جوان داشته باشد و هر دو بیکار باشند، 

چه شرایط سختی برایش پیش می آید 
وارد می شود، پس  او  بر  و چه فشاری 
همه ما در ارگان ها و دستگاه ها باید 
به  مشغول  ما  جوان های  کنیم  تلاش 
از  کار شوند. روحانی تاکید کرد: یکی 
وظایف سازمان برنامه و بودجه ،اشتغال 
برنامه و بودجه و  است. یعنی سازمان 
وزارتخانه ها باید بدانند، که وظیفه بزرگ 
همه ما مسأله اشتغال جوانان است. چون 
می دانیم در شرایط سخت یک عده ای 
بیکار یا از کار برکنار می شوند و یک عده 
نمی توانند ادامه کار بدهند. باید جبران 
بیکار  که  هم  کسی  آن  برای  و  کنیم 

می شود، باید فکر کنیم.
روحانی در ادامه با بیان این که مساله 
دوم، معیشت مردم است که نباید در 
زندگی روزمره و نیازهای فوری و روزانه 
دچار مشکل شوند، تاکید کرد: تورم ماه 
آذر، 1۲ ماهه، 18 درصد است ولی تورم 
مواد غذایی و خوراکی ما ۲۴ درصد است 

و این به نظر من مهم است.
رییس دولت دوازدهم با بیان اینکه 
وقتی تورم کل را حساب می کنیم، مردم 
به آن کاری ندارند و ۲۴ درصد به طور 
اجناس  برخی  برای  که  است  متوسط 
30 الی ۴0 درصد و برخی دیگر کمتر 
بدتر  این  از  باشد، گفت:  بیشتر می  و 
زمانی است که نوسان هفتگی و روزانه 
در قیمت ها داشته باشیم.روحانی تاکید 
کرد: درست است که در مسایل بانکی 
در  است  ممکن  یا  و  داریم  مشکلاتی 
حمل و نقل مسایلی داشته باشیم، ولی 
کالاهای  به  نباید  مشکلات  این  حتماً 

اساسی و زندگی مردم منتقل شود.
از  برخی  افزود:  جمهوری  رییس 
همسایگان می توانند رابطه صمیمانه تری 
با ما داشته باشند و این کار امکان پذیر 
و  هستیم  شاهد  را  این  امروز  و  است 
می بینیم که همسایگان شرایط بهتری 
گفت:  روحانی  دارند.دکتر  گذشته  از 
معیشت مردم و مواد لازم برای زندگی 
است،باید  روزانه  خرید  جزو  که  مردم 
یک مبنایی داشته و ثباتی پیدا کند و 
بازار باید آرامش داشته باشد.وی با بیان 
این که امروز خوشبختانه در زمینه ارز 
با تلاش هایی که بخش اقتصاد و بانک 
مرکزی کرده است ،یک آرامش نسبی 
وجود دارد، اظهارداشت: می خواهیم این 
آرامش را تداوم بخشیده و حفظ کنیم. 
کاری  باید  و  است  مهم  بسیار  تولید 
نشود.روحانی  مشکل  دچار  که  کنیم 
خاطرنشان کرد: از نکات ضروری برای 
زندگی  در  مشکل  ایجاد  از  جلوگیری 
مردم، اشتغال است و فرقی نمی کند که 
در بخش کشاورزی، صنعت و یا خدمات 
این  در  بتوانیم  همه  امیدوارم  باشد. 
روزهای بسیار مهم که یادآور فداکاری 
مردم در ۴1 سال پیش در این ایام است 
، در مسیر آرامش مردم و زندگی بهتر 
برای آنان و رفع مشکلات روزمره ، پر 

تلاش تر باشیم.

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت:

نباید اجازه داد مردم با مشکل مواجه شوند 
اخبــار سرمقاله

خبــر

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: دو سال است که 
از خدمات آیت الله هاشمی محروم شده ایم. بنده معتقد 
هستم در این برهه زمانی نظام و رهبری بیش از پیش 
به حضور ایشان نیاز داشتند. ایشان برای نظام و رهبری 
نظام دلگرمی بودند و این درحالی است که برخی پس از 
فوت ایشان شعار »استخر فرح« دادند و شادی کردند. ما 
وفا و صداقتمان را اینگونه به دنیا نشان دادیم. این هم ضرر 

فقدان ایشان است. 
با  الله هاشم هاشم زاده هریسی در گفت وگو  آیت 
ایلنا، با اشاره به دومین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و تاثیر فقدان ایشان بر کشور گفت: آیت الله 
هاشمی رفسنجانی نظام را دوست داشت و عاشق انقلاب 
بود؛ چراکه در راه آن زجر کشید، شکنجه شد و از زندگی 
و خانه اش آواره شده بود. آیت الله هاشمی از افرادی بود که 
بیشترین مدت زندان را در حالت های مختلف تجربه کرده 
بود و بعد از امام )ره( همواره نفر دوم یا سوم بود و همین 

هم باعث می شد قدر انقلاب را بداند.
وی ادامه داد: ایشان بعد از پیروزی انقلاب هم در 
تاسیس نظام، تدوین قانون اساسی و مدیریت های مختلف 
نقش بزرگی داشت. آیت الله هاشمی به ولایت اعتقاد 
داشت و به مقام رهبری عشق می ورزید؛ واقعا ایشان را 
دوست داشت. البته ما دو نوع دوست داشتن داریم؛ در 
نوع اول شخص اهل تملق است و از این دوست داشتن 
بهره های مختلف می برد؛ این نوع دوست داشتن ارزشمند 
نیست چراکه محبوب را مغرور می کند، عیب هایش را 
می پوشاند و مشاوره و کمک فکری نمی دهد. متاسفانه 

این نوع دوست داشتن امروز کشور را فراگرفته است.
این عضو مجلس خبرگان رهبری دوست داشتن 
آیت الله هاشمی را از نوع دیگری دانست و گفت: نوع 
دیگری دوستی است که محبوب را دوست دارد اما در 
از سر دلسوزی و خیرخواهی  را  عین حال مشکلات 
می گوید و مشورت هم می دهد. فرد در این حالت به دنبال 

این است که حق را بگوید و کمک کند. آقای هاشمی 
به همین صورت عاشق رهبری و نظام بود. نظام در این 
دو سال از حضور عاشق خود که دلسوزانه مشکلات را 
می گفت، محروم شد و مردم هم این مساله را به خوبی 

درک می کنند.
وی افزود: ضرر دومی که فقدان آقای هاشمی برای 
کشور و نظام ایجاد کرده این است که مردم در سال های 
حضور ایشان می دیدند در جامعه یک نفر وجود دارد که 
حرف دل این افراد را می زند و مرد میدان بحران ها است. 
این موضوع برای مردم مایه امیدواری بود که این امید با 
رحلت ایشان از دست رفت و امروز در کشور حالت های 
ناامیدی را می بینیم که خیلی خطرناک است. به این علت 
که جوانان و مردم به من مراجعه می کنند و مشکلات را 
می گویند بسیار از این مساله نگران هستم. مشکلات مردم 
را پیگیری می کنم و می دانم امروز در کشور گوش شنوایی 
وجود ندارد. آقای هاشمی صدای مردم را می شنید و به 

مسئولان انتقال می داد.
هاشمی  الله  آیت  از  هریسی  هاشم زاده  آیت الله 
رفسنجانی به عنوان انسانی فداکار برای نظام و انقلاب نام 
برد و گفت: متاسفانه ما دچار بی وفایی شده ایم. از روزی 
که آیت الله هاشمی فوت کردند هر روز شاهد هستیم که 
حتی برخی دوستداران ایشان هم دیگر یادی نمی کنند، 
کمتر صحبتی در خصوص ایشان گفته می شود و صدا 
و سیما هم با این وجود که آیت الله هاشمی از افراد 

تاثیرگذار در این کشور بودند، یادی از ایشان نمی کند.
وی با اشاره به این جمله که برخی میگویند »انقلاب 
فرزندان خود را می خورد« نیز گفت: این موضوع ممکن 
است برای انقلاب های کمونیستی و مادی درست باشد 
اما نباید برای انقلاب اسلامی ایران هم صدق کند. در 
برای  انقلاب های قدرت خواهی و قدرت طلبی هرکس 
کسب قدرت بیشتر می خواهد فرزندان انقلاب را نابود کند 
یعنی اگر انقلاب ما هم بخواهد فرزندان خود را حذف 

کند، دیگر انقلاب اسلامی نیست.  
این عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: ما دو سال 
است که از خدمات آیت الله هاشمی محروم شده ایم. بنده 
معتقد هستم در این برهه زمانی نظام و رهبری بیش از 
پیش به حضور ایشان نیاز داشتند. ایشان برای نظام و 
رهبری نظام دلگرمی بودند و این درحالی است که برخی 
پس از فوت ایشان شعار »استخر فرح« دادند و شادی 
کردند.  ما وفا و صداقتمان را اینگونه به دنیا نشان دادیم. 
این هم ضرر فقدان ایشان است.آیت الله هاشم زاده هریسی 
در پاسخ به این سوال که به چه علت به رغم گذشت 
دوسال از رحلت رییس فقید مجمع تشخیص مصلحت 
نظام همچنان تهمت ها و تخریب ها علیه ایشان ادامه دارد، 
گفت: متاسفانه گاهی ما گناهی را مرتکب می شویم اما 
بعد با گفتن استغفرالله توبه می کنیم در حالی که برخی 
به جای توبه برای اینکه بگویند این حرف یا عمل اشتباه 
نبود و رد گناه را بپوشانند، یک گناه و صد گناه دیگر 
مرتکب می شوند. سال ها این گناه را ادامه می دهند و حتی 
می گویند روزی که ما این مساله را مطرح کردیم، ایام 

الله است.  
وی ادامه داد: وقتی با آقای هاشمی دشمنی کردند 
برای اینکه دروغ خود را بپوشانند باید هزار و یک تهمت 
دیگر بزنند و خود و خانواده اش را بی آبرو کنند و عده ای 
غیرانقلابی هم حرف آنها را باور و تایید می کنند. این افراد 
نمی دانند که مردم می فهمند این ها اشتباه کرده اند و امروز 
گناه روی گناه می گذارند. در حالی که تهمت زنندگان 
فکر می کنند سکوت مردم به منزله تایید آنها است. در 

خصوص موارد دیگر هم اینگونه است.
وی افزود: این نظام، نظام بی بدیل است؛ این نظام روی 
زمین مثل ندارد و امتیازش هم این است که مشروعیت 
خود را از عدالت می گیرد و در صورت عدم وجود عدالت، 
مشروعیت خود را از دست می دهد. نگذاریم این نظام و 

انقلاب مخدوش، ناپاک و آلوده شود.

آیت الله هاشم زاده هریسی : 

آیت الله هاشمی مرد میدان بحران ها بود

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت گفت: جریانی به دنبال این است که در کشور 
ما نامی از فکر، اندیشه، نگاه و اسم آقای هاشمی نباشد و هر زمان نیز به هر دلیلی که 
مطرح می شود شروع به تخریب می کنند، اندیشه آقای هاشمی برای آن ها نگران کننده 

است و هر چه این اندیشه را زنده نگه دارد، مورد تخریب این جریان قرار می گیرد.
حجت الاسلام و المسلمین مصطفی درایتی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
شخصیت آیت الله هاشمی رفسنجانی، اظهار کرد: طبیعتا زمانی که کشور دچار بحران 
سنگین می شود، افراد به یاد شخصیت هایی می افتند که می توانند در بحران های 

سخت و سنگین به کشور کمک کنند.
وی افزود: حضور، تجربه و دلسوزی های این افراد می توانست به کشور کمک کند. 
اینکه چگونه بتوانند بحران ها را بگذرانند. حضور آقای هاشمی نیز با توجه به اینکه 
تجربه بحران های متعددی را در کارنامه خود داشت، می توانست کمک  کند و مشاوره 

دهد که چگونه در این بحران عمل کنند.
درایتی با بیان اینکه نبود هر یک از این افراد خسران است اما به هر صورت این 
اتفاق در تمام کشورها رخ می دهد، عنوان کرد: افراد جایگزین در کشور باید بتوانند با 
استفاده از تجربیات، نقطه نظرات و راهنمایی های افرادی که در کنار آن ها بودند، کمک 
کنند تا کشور از این بحران نیز عبور کند. نبود هر شخصیتی در هر موقعیتی خسران 
است، مخصوصا فردی چون آقای هاشمی که در بحران های متعددی مخصوصا بعد از 

انقلاب حضور جدی و موثر داشته است.

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: آقای هاشمی در دوران جنگ، اوایل انقلاب، 
دوران سازندگی و بعد از رحلت امام)ره( نیز حضور موثری داشتند و می توانست 
کمک کند؛ اگرچه این اواخر احساس می شد شاید برخی افراد که چندان منافع ملی 
برایشان اهمیتی ندارد، بی مهری هایی نسبت به ایشان داشتند و کمتر از نظراتشان به 
خوبی استفاده می شد اما با وجود این حضور آقای هاشمی می توانست برای جامعه 

دلگرم کننده باشد که متاسفانه جامعه از این نعمت محروم شد.
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت با اشاره به اینکه اصلاحات با معنای سیاسی 
امروز در کشور قائم به آقای هاشمی نبود، تصریح کرد: آقای هاشمی این اواخر به این 
نتیجه رسیده بودند که باید از این مشی فکری به صورت علنی تر دفاع کنند. زمانی که 
کشور با بحران هایی روبه رو می شود، این بحران ها علت هایی دارد که اگر علت های آن 
را رها کنیم، فکری برای علاج این علت ها نکنیم و تنها به معلول بپردازیم، آن مشکل را 
حل نکردیم  و تنها روی آن پوشش گذاشتیم که ممکن است ایجاد مشکل مجدد کند.

وی اضافه کرد: آقای هاشمی در این اواخر اعتقاد داشت که باید به جریان اصلاحات 
برای حل کردن برخی علت ها که در کشور بحران زا می شوند، توجه بیشتری کرد که از 
این جهت شاید برای برخی خوشایند نبود. این جریان فکری تنها راه علاج کشور است، 
یعنی ما راه جایگزین برای بحران هایی داریم که یا خودمان در کشور ایجاد می کنیم و 
یا ایجاد می شوند. باید تلاش کرد که زمینه های پیدایش این علت ها شناسایی و جبران 

شود تا دوباره چنین مواردی در کشور ایجاد نشود. امروز نیز راه حل همین است.

حجت الاسلام و المسلمین درایتی:

اندیشه آیت الله هاشمی برای برخی نگران کننده است

دکتر حسین دیوسالار*
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رهبر معظم انقلاب حرفهای بی ربط برخی غربی ها را به 'حرف های 
دلقک ها' تشبیه کردند و خطاب به مسئولان گفتند: در مقابل توپ و 
تشر و یاوه گویی های آمریکا و اروپا پس نزنید و بایستید و بدانید که اینها 

نه تهدید، نه »وعده و قول« و نه حتی امضایشان اعتبار ندارد. 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روز 
چهارشنبه در سالروز قیام تاریخ ساز مردم قم در ۱۹ دی ۱۳۵۶ در 
دیدار هزاران نفر از مردم قم، با اشاره به ضرورت پرهیز از سهل انگاری 
و سهل اندیشی درباره ریشه دشمنی آمریکا و استکبار با ایران اسلامی، 
»ماهیت و حقیقت انقلاب و شجاعت و وفاداری ملت و نظام به اهداف 
و مبانی انقلاب« را علت اصلی این خصومت عمیق و مستمر خواندند 
و با بیان وظایف مهم »مسئولان و مردم« در این مقطع تأکید کردند: 
رسیدگی به مشکلات معیشتی مردم به ویژه قشرهای ضعیف مهمترین 
وظیفه امروز دولتمردان است و ملت و مسئولان باید با هوشیاری، تحریم 
های آمریکا را همانند دوران دفاع مقدس به شکستی بی سابقه برای 

شیطان بزرگ تبدیل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تجلیل از قیام سرنوشت ساز مردم قم در 
۱۹ دی سال ۵۶ به عنوان نقطه عطف انقلاب اسلامی، قم را »شهر، مرکز 
و مادر انقلاب« خواندند و افزودند: البته انگیزه هایی برای تغییر فضای 
انقلابیِ قم و کمرنگ کردن روحیه انقلابی و دینی در آن وجود دارد و 

نباید از مکر دشمن و عوامل آن غفلت کرد.
ایشان با تأکید بر هوشیاری در مقابل این انگیزه ها، تأکید کردند: قم 
سرچشم اصلی و پشتوانه معنوی انقلابی است که دنیا را متحول کرد، 
بنابراین بزرگان و جوانان قم نباید اجازه دهند دست های خائن، قم را از 

مرکزیت انقلاب، خارج و این حرکت تحولی را در آن کمرنگ کنند.
رهبر انقلاب اسلامی سپس به بیان چند درس مهم و ماندگار از قیام 
۱۹ دی پرداختند و خاطرنشان کردند: رئیس جمهور وقت آمریکا در 
۱۰ دی ۵۶ به تهران آمد و با تمجید اغراق آمیز و دروغین از محمدرضا 
پهلوی، ایران را »جزیره ثبات« یعنی مایه آرامش خیال آمریکا از ایرانِ 

وابسته و مسئولان نوکرمآب آن، خواند.
ایشان قیام مردم قم علیه رژیم ظالم، وابسته و فاسد پهلوی در فاصله 
ای کمتر از ده روز از این سخنان را نشانه ضعف عمیق دستگاه محاسباتی 
آمریکا و غرب دانستند و گفتند: کمتر از ده روز پس از سفر رئیس جمهور 
آمریکا و تعبیر او از ایران به جزیره ثبات، قیام عظیم مردم قم شکل گرفت 
و به دنبال آن، قیام مردم تبریز و طوفان انقلاب اسلامی و نابودی رژیم 

سرسپرده طاغوت محقق شد.
حضرت آیت الله خامنه ای، استمرار ضعف دستگاه محاسباتی آمریکا 
تا امروز را یک واقعیت برشمردند و افزودند: با وجود آنکه عده ای غربزده و 
آمریکازده، پُزِ قدرت محاسباتی و آینده نگری آمریکایی ها را می دهند اما 

آمریکا همچنان دچار ضعف محاسباتی است.
ایشان با اشاره به سخنان سال گذشته ی یک دولتمرد آمریکایی در 
جمع اوباشِ تروریست و وعده او به آنها که جشن سال ۲۰۱۹ میلادی را 
در تهران خواهیم گرفت، خاطرنشان کردند: توانایی محاسباتی دشمنان 
ایران در همین حد است، همان طور که آن زمان صدام امیدوار بود یک 
هفته ای به تهران برسد و منافقین مزدور نیز خیال می کردند در حمله 

مرصاد سه روزه از کرمانشاه به تهران خواهند رسید.
* بعضی سران آمریکا احمق های درجه یکی هستند

رهبر انقلاب اسلامی افزودند: برخی دولتمردان آمریکایی این طور 

وانمود می کنند که دیوانه اند، البته بنده این را قبول ندارم اما آنها حقیقتاً 
»احمق های درجه یک« هستند.

ایشان قیام مردم قم را نشانه صف بندی دو دستگاه محاسباتی یعنی 
صف بندیِ »لیبرال دموکراسیِ دروغین و پای در گِل غربی« در مقابل 
»نظام توحیدی و اسلامی« برشمردند و گفتند: پس از انقلاب نیز آنها با 
تحریم جمهوری اسلامی تصور می کردند کار نظام در کمتر از شش ماه 
تمام خواهد شد در حالی که انقلاب اکنون به چهل سالگی رسیده است.

حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: در مقابل این محاسبات غلط 
استکبار، دستگاه محاسباتیِ دقیق نظام اسلامی وجود دارد که امام 
بزرگوار ما فرمود »صدای شکسته شدن استخوان های مارکسیسم را 

می شنوم« و یکی دو سال بعد همه دنیا آن صدا را شنیدند.
حضرت آیت الله خامنه ای، دشمنیِ استکبار با پدیده تمدنیِ انقلاب 
اسلامی را دشمنیِ عمیق دانستند و خاطرنشان کردند: برخی از روی 
نفهمی یا مسائل دیگر، علت دشمنی مستکبران را سخنان امام یا 
فلان مسئول علیه آمریکا می دانند، در حالی که زورگویان جهانی با یک 
قدرت جوان، رو به رشد، پر تلاش و پر انگیزه دشمن هستند که این 
قدرت معنوی ۴۰ سال است در مقابل چشم آنها روز به روز تنومندتر و 

قدرتمندتر شده و تَرَک ها و شکاف های استکبار را عمیق تر کرده است.
رهبر انقلاب اسلامی، ایران را قلّه موقعیت راهبردی در منطقه 
خواندند و افزودند: علت عصبانیت آمریکایی ها در اول انقلاب این بود که 
لقمه چرب و نرم ایران را به عنوان مهمترین کشور منطقه و سرزمینی 

سرشار از ثروت های مادی و منابع طبیعی از دست دادند.
ایشان با اشاره به اعتراف چند روز پیش یک مؤسسه غربی افزودند: 
خود آنها می گویند ایران با توجه به ظرفیت های فوق العاده اش پنجمین 
کشور ثروتمند جهان است، بنابراین طبیعی است که به خاطر از دست 

دادن چنین ثروتی، عمیقاً عصبانی باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: این عصبانیت همچنان ادامه دارد 
اما مسئله اصلی و ریشه تقابل آمریکا و ملت ایران، تقابل تاریخی و ذاتی 
حق و باطل است، چرا که استکبار و استعمار از خون ملت ها تغذیه 
می کنند و انقلاب اسلامی در مقابل این ظلم آشکار ایستاده و برای بیدار 

کردن ملت ها نیز تلاش کرده است.
رهبر انقلاب اسلامی، شنیده شدن فریاد »مرگ بر آمریکا« در 
کشورهای متعدد را بی سابقه و نشانه ای از موفقیت ایران برشمردند و 
خاطرنشان کردند: استکبار تلاش می کند ملت ها را با »ایران هراسی«، 
»اسلام هراسی« یا »شیعه هراسی« گمراه کند، اما ملت ها ذاتاً با ایران 
اسلامی دشمنی ندارند و هر جا حقیقت روشن بشود، از آن حمایت 

می کنند.
ایشان بروز برخی حوادث و رویدادها در اروپا و آمریکا را نشانه آشکار 
شدن پیامدهای خطرناک حفره های معنوی در تمدن غرب خواندند و 
افزودند: در طرف مقابل، مردمسالاری دینی و حرکت به سمت تمدن 
اسلامی با استفاده از امکانات و ابزارهای روز دنیا ادامه دارد و این واقعیت 

برای مستکبران رعب آور است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر پرهیز از سهل انگاری و سهل اندیشی 
در زمینه علت واقعی و اصلی دشمنی ظالمان جهانی با ایران افزودند: 
علت اصلی این دشمنی، »ماهیت و حقیقت حرکت عظیم انقلاب 
اسلامی، شجاعت، فداکاری و وفاداری ملت و پایبندی مستمر و کامل 
نظام به مبانی انقلاب اسلامی« است که اگر به توفیق الهی، این حرکت 

به نتایج مورد نظر خود دست یابد، بساط استکبار و استعمار غرب را 
برمی چیند.

حضرت آیت الله خامنه ای با استناد به آیات قرآن مجید افزودند: 
فرعون می دانست موسی حق است اما دشمنی می کرد و خدا به 
حضرت موسی گفت »نترسید، حرکت کنید من با شما هستم« که این 
خطاب امروز عیناً به ملت ایران است که در مقابل دشمنیِ آگاهانه فراعنه 

عالم، ایستاده است.
رهبر انقلاب اسلامی در تبیین نتیجه صف آرایی استکبار و ملت ایران 
خاطرنشان کردند: هر جبهه ای که در راه خدا حرکت کند، وعده قطعی 
و بدون تردید پروردگار درباره نصرت و پیروزی او محقق خواهد شد، 
همچنانکه در طول ۴۰ سال هر جا درست حرکت کردیم، پیروز شدیم 

و هر جا کوتاهی داشتیم، پیروزی حاصل نشد.
حضرت آیت الله خامنه ای رسیدن به چهل سالگی را در روند 
شکل گیری تمدنها، آغاز بلوغ و شکوفایی خواندند و افزودند: در این مسیر 
تمدنی، چهل سالگی نه دوران پیری بلکه دوران عمق یافتن حرکت ها 
است و به فضل الهی و به برکت »ایمان دینی، عزم راسخ، حضور و 
آمادگی و کار و تلاش ملت به ویژه انبوه جوانان خوش فکر، مبتکر و امیدوار 
به آینده«، حرکت تاریخی ملت ایران به نتایج درخشان خود خواهد 

رسید.
ایشان پیروزی انقلاب و تشکیل جمهوری اسلامی را مقدماتی 
برای شکل گیری »تمدن اسلامی متناسب با دوران فعلی« دانستند و 
خاطرنشان کردند: اگر خدا اراده نکرده بود، این مقدمات فراهم نمی شد.

* به معیشت مردم و طبقات ضعیف اهتمام ویژه کنید 
رهبر انقلاب اسلامی سخنانشان در جمع هزاران نفر از مردم قم را با 

بیان نکاتی مهم خطاب به مسئولان و مردم ادامه دادند.
حضرت آیت الله خامنه ای در مهمترین توصیه خود به مسئولان 

به خصوص دولتمردان تأکید کردند: اولویت کاری خود را حل مشکلات 
معیشتی مردم به ویژه قشرهای ضعیف قرار دهید، چرا که این مسئله 

اهمیت ویژه ای دارد.
رهبر انقلاب با اشاره به تمرکز دشمن بر مسائل معیشتی مردم 
گفتند: منابع کشور کم است اما چرا با وجود تذکرات مکرر، جریانها و 
افرادی، ظالمانه این منابع را می بلعند و با دلال بازی و انحصارطلبی 
در تجارت، مانع پیشرفت کشور می شوند و در تقویت تولید داخلی 

کارشکنی می کنند.
رهبر انقلاب بار دیگر مهمترین کار امروز مسئولان را رسیدگی به 
مشکلات معیشتی خواندند و افزودند: البته این کار فقط با پول پخش 
کردن حاصل نمی شود، باید مراقب جریانها و دست های خطرناک و 
مضر بود، همچنانکه این مسائل را بارها با جزئیات در جلسات کاری به 
مسئولان تذکر داده ایم.ایشان، کار و تلاش و خدمت به انقلاب ایران 
عزیز و ملت بزرگ را نعمتی الهی خواندند و به مسئولان و دولتمردان 
تأکید کردند: قدر نعمت مسئولیت در نظام اسلامی را بدانید و به لوازم 
قدرشناسی از آن یعنی »مراقبت در حرف و رفتار، پرهیز از گرایش به 
اشرافی گری و اسراف و رفتارهای طاغوتی« پایبند باشید و تلاش کنید 
مسیر حرکت شما همواره به سمت الگوی رفتاری و مدیریتی امیرمؤمنان 
باشد.»شجاعت« و »عقلانیت« دو نکته مهم و تذکر دیگر رهبر انقلاب 

خطاب به مسئولان بود.
ایشان افزودند: در مقابل توپ و تشر و یاوه گویی های آمریکا و اروپا 
پس نزنید و بایستید و بدانید که اینها نه تهدید، نه »وعده و قول« و نه 

حتی امضایشان اعتبار ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای حرف های بی ربط برخی غربی ها را به 
حرفهای دلقک ها تشبیه کردند و افزودند: آنها به ایران توصیه می کنند 
حقوق بشر را از سعودی ها یاد بگیرد؛ آیا این، حرف یک دلقک نیست؟

حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: رفتار صحیح و عقلانی 
وظیفه مسئولان است، چرا که با احساساتِ صرف، نمی شود کشور 
را اداره کرد البته احساسات به عنوان پشتوانه عملی شدن تصمیمات 

عقلانی لازم است.
»شناخت، قدردانی و استفاده از ظرفیتهای درونی به ویژه جوانان« 

دیگر توصیه مؤکد رهبر انقلاب اسلامی به مسئولان و دولتمردان بود.
ایشان افزودند: جوانان می توانند گره های دستگاهها را باز کنند، 
بنابراین به آنها مراجعه کنید و قدرشان را بدانید چرا که حتی بلندپروازی 

های آنها خوب است و کشور را به جلو می برد.
* جوانان فضای مجازی را به ابزار تودهنی زدن به دشمن 

تبدیل کنند
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان، مردم را نیز 
به کمک به مسئولان توصیه کردند و افزودند: بخش مهم تقویت تولید 
داخلی در زمینه های کیفی و توزیعی، به تولید کننده و فروشنده و مغازه 

دار و مردم مربوط می شود.
ایشان گفتند: امسال سال تقویت تولید کالاهای ایرانی بوده است، اما 
الان در آخر سال باید ببینیم چقدر در این زمینه پیش رفته ایم و چه 

کارهایی کرده ایم.
حضرت آیت الله خامنه ای حضور در صحنه های انقلاب را بهترین 
کمک مردم به کشور دانستند و افزودند: دشمن در تلاش است با شایعه 
سازی و تهمت پراکنی مردم را مضطرب کند و به جان یکدیگر بیندازد 

که البته نمی تواند، اما مردم باید با این شگردهای دشمن مقابله کنند.
ایشان خاطرنشان کردند: انقلاب و نظام با خواست و حمایت مردم 
شکل گرفته و استمرار یافته اما مستکبران با وقاحت تمام مردم را به 
مقابله با همین نظام فرا می خوانند که لازم است مردم در مقابل این 
تبلیغات ایستادگی و علیه آن حرکت کنند و جوانان با هوشمندی، فضای 

مجازی را به ابزاری برای زدن تو دهنی به دشمنان تبدیل کنند.
* آمریکایی ها شکستی بی سابقه از ملت ایران در قضیه 

تحریم ها خواهند خورد 
حضرت آیت الله خامنه ای تحریم ها را باعث فشار و بروز مشکلاتی 
برای کشور دانستند و افزودند: آمریکایی ها با خوشحالی می گویند 
تحریم کنونی ملت ایران در تاریخ سابقه ندارد اما ملت ایران ان شاءالله در 

این زمینه شکستی به آنها می دهد که در تاریخ بی سابقه باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تحریم کامل ملت ایران در دوران 
دفاع مقدس افزودند: دشمنان حتی به ما سیم خاردار نمی دادند اما ملت 
و مسئولان، آن تحریم ها را به زمینه ای برای تکیه بر درون و شکوفایی 
استعدادها تبدیل کردند، به گونه ای که همان مسیر، امروز ایران را به 

قدرت بی نظیر منطقه تبدیل کرده است.
رهبر انقلاب تأکید کردند: باید با درس گیری از این تجربه درخشان 
و تکیه بر جوانان، تحریم کنونی را به وسیله ای برای کار و تلاش و 
شکوفایی تبدیل کنیم و با بی نیازی از دیگران به جایی برسیم که آنها 
نیازمند ایران عزیز باشند.حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: به فضل 
الهی و در پرتو مقاومت و هوشیاری مردم و مسئولان و کار و تلاش 
بی وقفه، از تحریم ها و مشکلات عبور خواهیم کرد و همچنانکه در جنگ 
تحمیلی صدام را به خاک سیاه نشاندیم و به درک اسفل رفت، جمهوری 
اسلامی هر روز موفق تر و زنده تر خواهد بود و دشمنان ملت در آمریکا 

و غرب به سرنوشت صدام دچار خواهند شد.

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم قم خطاب به مسئولان: 

در مقابل توپ و تشر های آمریکا و اروپا بایستید 

یکشـنبه ۱۹ دی ۱۳۹۵ پیش از سـاعت هشت شـب، بیمارستان شهدای تجریش 
آخریـن میزبان آیت الله اکبر هاشمی رفسـنجانی اسـت. او که سـاعاتی قبـل از آن دفتر 
کارش در مجمـع تشـخیص مصلحت نظـام را پس از صـرف ناهار با حسـن قاضی زاده 
هاشـمی وزیر وقت بهداشـت و درمان ترک کرده بود، حوالی غروب آن روز به مجموعه 
کاخ سعدآباد رفت تا برنامه دوهفته  یکبار شنا در استخر کوچکی که بعدها به »استخر 
فرح« مشـهور شـد را عملی کند؛ اما به گواه آنچه در رسـانه ها از قول محافظانش مطرح 
شـد، با گذشـت چنـد دقیقه، پیکـر رو به احتضـارش را راهی نزدیک ترین بیمارسـتان 

می کنند...
محمد هاشـمی بـرادر کوچکتر و سرشـناس ترین عضو خانـواده پـدری »آیت الله« 
نخسـتین فـرد از نزدیـکان وی اسـت کـه بر بالیـن اخوی  حاضـر می شـود. او در همان 
لحظـات در گفت وگویـی کوتـاه بـا ایسـنا، بستری شـدن بـرادر را تأییـد می کنـد و بـا 
اظهـار امیـدواری نسـبت به بهبود حـال آیت الله، مکالمـه را پایان می بخشـد. اما کمتر 
از نیم سـاعت بعـد، خبر درگذشـت رئیس وقت مجمع تشـخیص مصلحت نظـام روی 
خروجـی رسـانه های داخلـی و بعضـاً خارجـی قـرار می گیرد.حسـن روحانـی، مهدی 
هاشـمی و برادران و خواهرانش و سـپس عفت مرعشـی و سایر نزدیکان در بیمارستان 
حاضـر می شـوند و جمعـی از هـواداران آیت اللـه نیـز بـا تجمـع در محل، مسـیر تردد 
خودروهـا را مسـدود می کنند. مسـئولان انتظامی تلاش می کنند جمعیـت را کنترل 
کننـد و آنـان را از خیابـان بـه پیاده روهـا براننـد؛ نتیجـه عکس این اسـت و بـا افزایش 
جمعیت، از خیابان شـهرداری تا میدان قدس که در ابتدای خیابان شـریعتی قرار دارد، 
کاملًا مسـدود می شـود. این حضور خیابانی تا ابتدای خیابان باهنر )نیاوران(  ادامه پیدا 
می کنـد و با انتقال پیکر هاشـمی بـه محل زندگی اش در جمـاران، جمع حاضر مقصد 

بعدی شـان را حسـینیه شـماره یک جمـاران اعلام می کننـد و پراکنده می شـوند...
از آن شـب، دو سـال می گـذرد و حـالا؛ روز سه شـنبه ۱۱ دی  سـاعت ۱۰ صبـح، با 
محمد هاشمی رفسنجانی برای انجام گفت وگویی در آستانه دومین سالگرد درگذشت 
بـرادر بزرگتـرش قـراری می گذاریـم و در همـان سـاعت و روز به سـاختمان کوچک و 
رنگ پریـده ای کـه در کنار بزرگراه چمران در مجاورت ضلع غربی نمایشـگاه بین المللی 
تهـران قـرار دارد و عنوان »مرکز جامعه سـرطان« را به پیشـانی زده، می رویم؛ سـازه ای 
گنبدی شـکل که جمع وجور بودنش در مقایسـه با برج های پراکنده و باهیبتی که دور 
تـا دورش متولـد شـده اند، بیش از آن چه هسـت به چشـم می آید. درون سـاختمان اما 
چنـدان قدیمـی به نظر نمی رسـد، معماری کمابیش پیچیـده و تودرتویـی دارد و باید 
پله هـای متعـددی را برای رسـیدن به دفتر محمد هاشـمی طی کنیم؛ وقتـی به آن جا 
می رسـیم، مشـغول گفت وگو با رسـانه ای دیگر است و منشـی از ما می خواهد، دقایقی 

را منتظـر بمانیم تا دیدار به پایان برسـد.
مدتـی می گـذرد و او پـس از بدرقـه میهمانانـش از مـا دعـوت می کنـد وارد اتاقش 
شـویم. چند جمله ای با عکاس و فیلمبردارمان درباره این که محل مناسـب برای انجام 
گفت وگـو کجـای اتاق باشـد، صحبت می کند و تأکیـد دارد کـه »برایم فرقی نمی کند 
کجا بنشینم، هرجا که دوست دارید، معین کنید.« عاقبت کنار نخستین پنجره دفتر، 
پشـت به کمدهایی پر از پرونده و کتاب که چندتایی لوح تقدیر هم کنارشـان جاخوش 
کرده اند و ترکیب نامأنوسـی شـکل داده اند، می نشیند. روبه رویش میز کنفرانسی در حد 
و انـدازه فضـای شـصت ، هفتادمتری اتاق قـرار دارد که کمتر از ظرفیتش، صندلی هایی 
نیـز دوروبـرش را فـرا گرفته انـد. روی میـز هم جـز یک سررسـید، یک جاخـودکاری، 
چنـد بریـده روزنامه و یک عکس سیاه وسـفید چیز دیگری دیده نمی شـود. وقتی روی 
صندلـی می نشـیند، در حالـی کـه خـود را آمـاده گفت وگو می کنـد، عکس را نشـانم 
می دهـد و می گویـد: »مربـوط بـه سـال ۵۷ اسـت، زمانی که امـام در نوفل لوشـاتو بود، 
این جوانی که پشـت سـر امام نشسـته من هسـتم. می بینید؟ آن وقت حتی یک  موی 
سـفید هم نداشـتم.« به شـوخی پاسـخ می دهم: »الان برعکس شـده اسـت.« حرفم را 
تکـرار می کنـد و ادامه می دهـد: »عکس را امـروز برایم آورده انـد. البته این عکس اصلی 
نیسـت، کپـی آن اسـت.« بعـد هم بـه بریده هـای روزنامه هـا کـه از قطع، نـوع کاغذ و 
کیفیت چاپش برمی آید از شـماره های مختلف »جمهوری اسـلامی« جدا شده باشند، 
اشـاره می کنـد و می گویـد: »وقتی بـه این جملات آقای هاشـمی نـگاه می کنم، دلیل 

مخالفت ها بـا او را می فهمم.«
* رابطه مرحوم هاشـمی با حکام سـعودی به تأسـی از شـیوه امام حسن 

)ع( بـا معاویه بود
گفت وگو را با اشـاره به جملات آیت الله هاشـمی شـروع می کند و در پاسـخ به این 
پرسـش که می خواهیم خاطرات تان از دوره های مختلف زندگی برادرتان را مرور کنیم، 
می گویـد: »مـن بـه عنـوان برادر و کسـی کـه چندین سـال با ایشـان زندگی کـرده ام، 
خاطره گفتن از آن مرحوم برایم کار سـختی اسـت. آنچه می توانم بگویم برداشـت هایم 
از زندگی شـان اسـت کـه می توانـم آن را توضیح دهـم.« او ادامه می دهـد: »من با توجه 
بـه آشـنایی که با مرحوم هاشـمی داشـتم و اطلاعاتی که از سـیره ائمـه دارم، می توانم 
بگویم شـیوه و سـیره زندگی ایشان را با ویژگی هایی از الگوهای ائمه قابل تطبیق است؛ 
مثـلًا آقای هاشـمی بسـیار صبور بودنـد. اما این صبر بـرای چه بود؟ برای حفظ اسـلام 

و مبـارزه کـه ما می بینیم در زندگی معصومان چقدر موضوع صبر برجسـته اسـت.«
محمد هاشـمی رفتار برادرش در چگونگی رابطه با عربسـتان سـعودی را مطابق با 
الگویی از شـیوه امام دوم شـیعیان در موضوع صلح با معاویه می داند و می گوید: »مثلًا 

شـیوه ای کـه امـام حسـن )ع( در صلح با معاویه داشـتند را می توانیم در سـیره زندگی 
آقـای هاشـمی هم ببینیـم. آن جاهایی که لازم بود، ایشـان برای حفظ نظـام و انقلاب 
و بـرای مردم، از این شـیوه اسـتفاده کرده اسـت که مصادیقش هم بعـد از پایان جنگ 
در رابطه با عربسـتان و حکام آن کشـور بود که ما چه رابطه ای با آنان داشـته باشـیم تا 
کشـور از یک سـری بحران های احتمالی در امان باشـد و دور شـود؛ و آقای هاشمی این 

موضوع را با تأسـی از شـیوه امام حسـن )ع(پیش برد.«
* هاشمی به امام گفت نگران نباشید، من شکنجه ها را تحمل می کنم

رئیـس دفتر آیت الله هاشـمی  در گفت و گو با ایسـنا شـیوه وی در مبـارزات دوران 
انقـلاب را هـم الگوبـرداری از سـیره امام سـوم شـیعیان می دانـد و تاکید می کنـد:  »در 
مـورد امـام حسـین )ع( کـه ایسـتادند و مبـارزه کردنـد، آقای هاشـمی هم از مبـارزان 
نهضت اسـلامی اسـت که بارها به اعدام تهدید شـد و بدترین شکنجه ها را تحمل کرد. 
وقتـی در خاطراتـش می خوانیـم، می بینیم کـه می گوید من خـود را با قـرآن در زندان 
سـرگرم می کردم و تحملم را بالا می بردم. زمانی هم که در کمیته مشـترک شـکنجه 
می شـد بـه طـوری که صبح شـلاق می خورد و روز بعـد در حالی که اثر شـلاق ها هنوز 
التیـام نیافتـه بـود بار دیگر بـر آن ها تازیانـه می زدند، این شـکنجه ها را بـا کمک قرآن 
پشـت سـر گذاشـت تا درد را احسـاس نکند، یا حتی من تعبیری برای خودم دارم که 
می توانـم آن را بـا زندگی آقای هاشـمی تطبیق دهم؛ ایشـان وقتی در سـال آخر زندان 
در ۱۳۵۴، آمـد آمریـکا، اروپـا، ژاپن، لبنان و سـوریه و کارهایی که در آنجا داشـت، انجام 
داد؛ ایسـتگاه آخرش نجف بود و خدمت امام )ره( رسـید. امام در آنجا به آقای هاشـمی 
گفتنـد که شـما به کشـور بازنگرد، چـون وقتی بروی حتماً دسـتگیر می شـوی و من 
نگران شـکنجه هایی هسـتم که به تو وارد می شـود. ایشـان در جواب می گوید می دانم 
کـه اگـر به ایران بروم دسـتگیرم می کنند و شـکنجه ام می دهند ولـی چون حضور من 
در ایران می تواند موثرتر باشـد، می روم و شـما مطمئن باشـید که شـکنجه ها را تحمل 
می کنـم؛ یعنی آقای هاشـمی می دانـد قدم در راهـی می گذارد که پـر از حادثه و خطر 
اسـت، سـختی دارد و احتمالاً شـهید می شـود اما در عین حال با همه ارادت و علاقه ای 

که به امام داشـته اسـت، مـی رود.«
او گفت وگـو را بـا خوانـدن جملاتـی از بـرادرش از بریـده روزنامه ها، ادامـه می دهد و 
می گوید: »مثلًا برخی از نوشـته هایی که از ایشـان مانده، بیشـتر الهام گرفته از مطالبی 
اسـت که در صحیفه سـجادیه نوشـته شـده اسـت. ایشـان جمله ای دارد که می گوید 
"خدایـا تـو بـر مـا دین و دنیـا عرضه کـردی و گفتی دنیای تـان را هـم در دین ببینید. 
چقـدر تلـخ اسـت دیدن کسـانی کـه دنیـا را می نهنـد و دیـن نمی یابند و چـه تلخ تر 
کسـانی که دین و دنیا می فروشـند و چه هولناک تر کسـانی که دین و دنیا را یکسـره 
می نهند و در برزخ تاریک قهر با خدا لانه می کنند." این جمله در شـرایطی بیان شـده 
اسـت که ایشـان در کشـور از عده ای گلایه دارد و از رفتارشـان ناراحت است تا حدی که 

اگـر بیاید و سـخنرانی کند، هجمه هایی به او می شـود.«
هاشـمی جملـه ای دیگر از بـرادرش را مثال می زنـد و ادامه می دهد: »مثـلًا در جای 
دیگری آقای هاشـمی می گوید "خدایا دوسـت به جهل و دشـمن به جهد می کوشـند 
تـا شـیرینی دیـن تو را به تلخـی بدل سـازند و پیرایه بر پیرایـه می بندند تا مـردم را از 
دیـن تـو گریزان سـازند." این جملات پاسـخ به رفتارهایی اسـت که متأسـفانه برخی 
انجـام می دادنـد و از دیـن سوءاسـتفاده می کردند؛ آنـان به نام دیـن کارهایی می کردند 
کـه مـردم را بـه دیـن بی اعتنـا کنند و آقای هاشـمی بـا ایـن کلام، حرفش را بـه آنان 
می گویـد تـا به قول علما، ضمیـر مرجعش را پیدا کنـد. یا در جملـه ای دیگر می گوید 
"اگـر متهجریـن دسـت مـردم را نبندند، بال پرواز باز اسـت و به خیلـی جاها می توانیم 
برسـیم." و این جمله آنجایی معنا پیدا می کند که بدانیم همیشـه بحث مهمی مطرح 
بـوده کـه حتی برخی از افـراد طرفدار دین هـم آن را مطـرح می کردند که آیا حکومت 
دینـی داریـم یا نـه؟ عـده ای می گویند دین حکومـت ندارد ولـی ایشـان در این جمله 
می گویـد کسـانی که معتقدند دیـن حکومت نـدارد، اگر بگذارند بـال پرواز باز اسـت و 
دین حکومت دارد و می توانیم به خیلی جاها برسـیم؛ ایشـان به این شـکل اعتراضش 

را نسـبت به کسـانی که قائل به حکومت دین نیسـتند، بیان کرد.«
* امـروز کسـانی که هیچ چیـز در زندگی شـان نداشـته اند علیـه آقای 

هاشـمی حـرف می زنند
عضو سـابق مجمع تشـخیص مصلحت نظام با بازخوانی جملات دیگری از آیت الله 
هاشـمی، وی را از روحانیانـی برمی شـمرد که قائل به جنبه پررنگ مهربانـی و رأفت در 
اسـلام بودند و تأکید می کند: »این یعنی آیت الله هاشـمی معتقد اسـت اسـلام رأفت 
و مهربانـی دارد امـا شـما ببینیـد امـروز چـه رفتارهایی با برخـی انجام می شـود. آقای 
هاشـمی اگـر می آمـد و حرفی درباره این مسـائل مـی زد چه بلایی به سـرش می آمد؟ 
چـه حرف هایـی می شـنید و چه حملاتی به او می شـد؟ بنابراین من نسـبت بـه آقای 
هاشـمی چیـزی که شـخصاً به آن رسـیده ام، مواردی اسـت که به آن اشـاره کـردم. اما 
ببینید که کسـانی آمده اند و علیه آقای هاشـمی حرف می زنند و کار می کنند که واقعاً 
هیچ چیزی در زندگی شـان نداشـته اند. من وقتی این ها را می بینم، متوجه می شـوم که 
ایشـان از سـیره اهل بیت در جاهای مختلف برداشـتی انجام داده و زندگی اش را پیش 
بـرده اسـت؛ یعنـی یک انقلابیِ مسـلمانِ موحدِ مبـارز و یک خطیب و مبلـغ توانا بوده 
اسـت. مثلًا خطبه های نماز جمعه ایشـان واقعا نظیری پیدا نکرده اسـت. ما الان چقدر 
امام جمعه موقت و دائم در تهران و شهرسـتان ها داریم؟ کدام شـان مثل آقای هاشـمی 

خطبه خوانده اسـت و مسـائل سیاسـی و عبادی مطرح کرده است؟«
* هدف مسـتند »بهتان« و »هاشـمی زنده اسـت« تخریب امام و آیت الله 

ست ا
بـرادر آیت اللـه در پاسـخ بـه این پرسـش که تحلیل اش از سـاخت مسـتندی با نام 
»هاشـمی زنده اسـت« چیسـت، اظهار می کند: :بعد از گذشـت ۳۰ سـال از رحلت امام 
و دو سـال از درگذشـت آقای هاشـمی، دشـمن نتوانسـته کینه و عقده خود را نسـبت 
بـه ایـن دو پنهـان کند و همچنـان درپی تخریب آنان اسـت. خیلی برای مـن جالب و 
معنادار اسـت که شـبکه بی بی سـی مسـتندی را نام »بهتان« درسـت کرده که در آن 
به امام حمله می کند و همزمان با آن، در کشـورمان عده ای که ادعا می کنند دانشـجو 
هسـتند، مسـتندی به نام »هاشـمی زنده اسـت« پخش می کنند که هدفش زدن امام 

اسـت. یعنی هم هاشـمی را زده اند هم امـام را.«
* یقین دارم مستند »هاشمی  زنده است« کار نفوذی های انگلیس است

او ادامـه می دهـد: »امـام گفته اند هاشـمی زنده اسـت، چـون نهضت زنده اسـت اما 
این هـا در فیلم شـان می گوینـد دیگـر نهضت امـام وجود ندارد و منحرف شـده اسـت؛ 
پـس حالا هاشـمی زنده اسـت چون انحـراف زنده اسـت! آنان می خواهند امـام را مثل 
کاری کـه بی بی سـی انجـام داد، مسـخره کنند. من یقین دارم که مسـتند بی بی سـی 
و ایـن مسـتندی کـه در داخل سـاخته شـده اسـت را نفوذی های انگلیسـی آمده اند و 
سـاخته اند؛ چهار نفر را با عنوان دانشـجویی آورده اند تا این مستند را بسازند. واقعاً وقتی 
کسی این دو مستند را مقایسه کند، متوجه می شود متاسفانه برخی از مسئولان ما در 
خواب غفلت هسـتند. عناصر نفوذی تا کجا نفوذ کرده اند؟ مسـتندی به نام بهتان علیه 
امام در بی بی سـی سـاخته می شـود و دو دانشـجو در ایران مسـتندی را علیه هاشـمی 
و امـام می سـازند؛ ایـن دو بـا هم پخش می شـود و هیچ کدام از مسـئولان دولـت و قوه 
قضائیـه و امنیتی هـا اصلٌا توجهی نمی کننـد که بروند و این نفوذی هـا را پیدا کنند که 
دارند تیشـه به ریشـه انقلاب می زنند. این حرف ها شوخی نیسـت. رهبری فرمودند که 
خطـر نفوذی هـا را جدی بگیرید. حـالا ما از این واضح تـر می توانیم نفوذی علیه انقلاب 
پیدا کنیم؟ چرا و به چه دلیلی این دسـتگاه ها خاموش هسـتند و به دنبال ریشـه های 
این ماجرا نمی روند تا آن را خشـک کنند؟ امیدوارم روزی بیاید که برخی از مسـئولان 
اطلاعاتـی و امنیتـی و کسـانی که بی جهت با آقای هاشـمی مخالفـت می کنند، توجه 

کنند و ان شـاءالله جلوی این انحرافات گرفته شـود.«
* هاشمی همیشه خاکریز اول نظام بوده است

هاشـمی در پاسـخ به این پرسـش که آیا بیت آیت الله درباره این مسـتند اعتراضی 
را بـا مقامـات قضایی مطـرح کرده اند یا خیر؟ گفـت: »اطلاعی نـدارم و نمی دانم اتفاقی 
افتاده اسـت یا نه، اما یک سـری مسـائل ارتباطی بـه خانواده نـدارد. خانواده هم ممکن 
اسـت اعتراض کند اما آقای هاشـمی که صرفاً متعلق به خانواده نیسـت. در این مستند 
خانواده آقای هاشـمی که هدف قرار نگرفته اسـت. در این مسـتند امام خمینی هدف 
قـرار گرفتـه کـه حال بـا توجه بـه همزمانی مسـتند بهتان بی بی سـی و این مسـتند 
معلوم شـد که ریشـه در کجاسـت و هـر دو به امام بـاز می گردند. در زمـان حیات آقای 
هاشـمی هـم می گفتند که او خاکریز اول اسـت. اگر کسـی می خواهد امـام را بزند باید 
اول هاشـمی را هـدف قرار بدهـد. زمان رهبری هم گفتند هر کـس می خواهد رهبری 
را بزند اول هاشـمی را باید هدف قرار دهد. هاشـمی همیشه در انقلاب خاکریز اول بوده 
و هسـت. حـال همزمانی پخش این دو مسـتند حتماً باید مـورد توجه قرار گیـرد و در 

موردش تحقیق و بررسـی انجام شود.«
* هاشمی پای سخنان نواب صفوی هم می نشست

در بخش دیگری از گفت وگو از محمد هاشـمی درباره آغاز فعالیت سیاسـی برادرش 
می پرسـیم و اینکـه آیا هاشـمی پیـش از آغاز حرکـت امـام )ره( هم قائـل به پیگیری 
مسـائل سیاسـی بود؟ و او پاسـخ می دهد: »بله. آقای هاشـمی از سـال ۳۶ کارش را در 
مسـائل سیاسـی آغاز می کند. ایشـان سـال ۲۷ به قم آمد و شرایط سیاسـی قم در آن 
زمـان متفـاوت با الان بود، اما مثلًا نواب صفوی وقتی سـخنرانی می کرد آقای هاشـمی 
بـه سـخنرانی های وی می رفـت و بـه او توجه داشـت. بـا مبـارزان هم ارتباط داشـت و 
در همـان زمـان کتابی به نام سرگذشـت فلسـطین می نویسـد کـه بحث ایـران نبوده 
و مربوط به جهان اسـلام اسـت که برای آن شـکنجه هم می شـود. یعنی ایشـان یک 

روحیـه مبارزاتی و حق طلبانه داشـت و مسـیر زندگـی اش همین بود.«
* ماجرای حمایت مالی هاشمی از سازمان مجاهدین خلق

رئیـس دفتر آیت الله درباره ماجرای حمایت مالی هاشمی رفسـنجانی در سـال های 
پیـش از انقـلاب از سـازمان مجاهدین خلق نیـز با تأیید این موضـوع، می گوید: »وقتی 
کـه آنـان در سـال ۴۸ اعـلام موجودیت کردنـد، جزو گروه هـای مبارزاتی بودنـد؛ در آن 
زمـان نهضـت آزادی هم یک تئوری داشـت به نـام "تئوری سـه بعدی" به این معنا که 
مبارزه سه بعد دارد، بعد ایدئولوژیک، بعد سیاسی و بعد نظامی. بعد ایدئولوژیکی بعدی 
بـود کـه در انجمن های اسـلامی دانشـگاه ها پیگیری می شـد. بعد سیاسـی به نهضت 
آزادی برمی گشـت و بعد نظامی هم در سـازمان مجاهدین خلق پیگیری می شد. در آن 
زمـان خیلی از مبارزان از سـازمان مجاهدین حمایت مالی می کردند و کتاب های شـان 
را بـه این شـهر و آن شـهر می فرسـتادند، اما از وقتـی که آنان نزد امام رفتنـد و یک ماه 
در نجـف ماندنـد تـا امـام آنان را تایید کنند و ایشـان ایـن کار را نکردند، آقای هاشـمی 
کمک هایش را قطع کرد، تا جایی که از سـال ۵۲ و ۵۳ یکی از مخالفان آقای هاشـمی 

همیـن سـازمان مجاهدیـن بود که آنقدر علیه آقای هاشـمی نشـریه منتشـر کردند و 
نوشـتند که حد نداشـت. یعنی دشـمنان آقای هاشـمی در وهله نخسـت شـاه بود که 
زنـدان می کـرد و شـکنجه مـی داد و بعـد از شـاه، اولیـن گروهـی که تخریـب آیت الله 
هاشـمی را شـروع کردنـد سـازمان مجاهدین خلـق بودند و بعـد از انقلاب هم کسـان 
دیگـری بودنـد و تا امروز هم این نوع تخریب ها متاسـفانه ادامه یافتـه و برخی گروه های 

داخلی هـم این کار را انجـام می دهند.«
* خطبه پیـش از انتخابات آیت الله در سـال ۷۶، در پیروزی خاتمی نقش 

کرد ایفا  مهمی 
وقتـی از هاشـمی دربـاره نقـش بـرادرش در صیانـت از آرای مردم در انتخابـات دوم 
خـرداد ۷۶ می پرسـیم، بـا یادآوری خطبه نماز جمعه آیت اللـه در آخرین هفته پیش از 
انتخابات، تصریح می کند: »ایشـان جمعه پیش از انتخابات خطبه ای خواندند و گفتند 
کـه بـه عنـوان رئیس جمهـوری از رای مـردم صیانت می کننـد و این مفهـوم را مطرح 
کردنـد که مردم نگران نباشـید، نمی گـذارم رأی تان عوض شـود؛ خیلی ها این خطبه را 

در پیـروزی  آقای خاتمی مؤثـر می دانند.«
* اعزام شبانه وزیر کشور برای صیانت از آراء در انتخابات ۷۶

او بـا یـادآوری خاطره ای از آیت اللـه درباره انتخابات دوم خـرداد اظهار می کند: »یک 
مـورد دیگـر هـم در آن انتخابات ماجرای حواشـی شـمارش آرا در یکی از اسـتان ها بود 
که احتمال تغییراتی در آراء وجود داشـت و آقای علی محمد بشـارتی وزیر کشـور وقت 
می گفتنـد کـه آقای هاشـمی سـاعت ۳ بعد از نیمه شـب بـه من زنـگ زدند و گفتند 
همیـن الان بـه آن اسـتان برو و در آنجا حضور داشـته بـاش و از آراء مردم صیانت کن.«

درخواست آیت الله طاهری اصفهانی برای تمدید دوره ریاست جمهوری هاشمی 
عضو سـابق مجمع تشـخیص مصلحت نظـام در ادامه به خاطـره ای دیگـر از دوران 
ریاسـت جمهوری بـرادرش اشـاره می کند و می گوید: »آقای هاشـمی وقتـی که بعد از 
جنـگ، رئیس جمهوری شـد برای بازسـازی خرابی های جنگ به گونـه ای مدیریت کرد 
که کشـور از آن وضع فلاکت بار نجات یافت. بنابراین مردم نسـبت به مدیریت هاشـمی 
و دوران او نگاهی مثبت و خاطره شـیرینی از آن در یاد داشـتند که تا جایی که در سـال 
۸۴ وقتی عزم ورود به انتخابات کردند خواسـته ها و فشـارهای زیادی از سـوی مردم و 
مسـئولان برای حضور ایشـان وجود داشـت. حتی در پایان دوره ایشـان در سال ۷۶ هم 
در سـفری کـه به اصفهان داشـتیم، آیت الله طاهری اصفهانی کـه آن روزها امام جمعه 
اصفهان بود در مراسـم اسـتقبال از آقای هاشـمی که شـاید نزدیک به یک میلیون نفر 
در آن حضور داشـتند، صحبت کردند و آنجا از آقای هاشـمی درخواست کردند که شما 
دوره تـان را تمدیـد کنیـد و قانون اساسـی را به نحوی تغییر دهید که اجازه دهد شـما 
دو سـال دیگـر هـم بمانید و برنامـه دوم خود را اجـرا کنید اما در نهایـت با اتفاقاتی که 
در ادامـه افتاد، آقای هاشـمی موافقت نکردند و آقای خاتمی رئیس جمهوری شـدند.«

* نقـش اصلاح طلبـان در انتخابـات ۸۴، محروم کردن کشـور از مدیریت 
بود هاشمی 

هاشـمی در ادامه به انتخابات ریاسـت جمهوری نهم اشـاره می کند و می گوید: »بعد 
از ۷۶ کـه حزب مشـارکت تشـکیل شـد و اصلاح طلبـان با آقای هاشـمی در مقطعی 
ضدیت پیدا کردند، طبعاً با حضور ایشـان در انتخابات ۸۴ مخالفت داشـتند و به همین 
دلیل سـه کاندیدا معرفی کردند و در این شـرایط آقای هاشـمی در دور اول برگزیده شد 
اما در دور دوم اتفاقاتی افتاد که ماجراهایش مفصل اسـت و در نهایت همان کسـانی که 
در دور اول انتخابـات بـا آقـای هاشـمی مخالف بودند در دور دوم به سـمت او چرخیدند 
ولـی در عیـن حـال رأی آقای هاشـمی تغییر چندانی نکـرد. حال این کـه چه اتفاقاتی 
افتاد، معلوم نیسـت و من وارد این موضوع نمی شـوم اما در حقیقت نقشـی که اصلاح 
طلبـان در انتخابـات ۸۴ ایفا کردند باعث شـد کشـور از مدیریت آقای هاشـمی محروم 

شود.«
* حرف هـای کدخدایـی دربـاره ردصلاحیـت آیت اللـه به گـوش مردم 

نمی رود
بـه پایـان گفت وگـو نزدیـک می شـویم و محمـد هاشـمی مدام چشـم بـه در اتاق 
دوختـه اسـت و در همیـن لحظات منشـی وارد اتاق می شـود و از ورود یکـی از مدیران 
ارشـد شـهری در اتـاق مجاور خبـر می دهد، هاشـمی از ما می خواهد که هرچـه زودتر 
بـه پرسـش های مان پایـان دهیـم و در نهایـت می گوید کـه می خواهم درباره سـخنان 
اخیر سـخنگوی شـورای نگهبان هم نکتـه ای را بیان کنـم و اظهار می کند: »ایشـان را 
در انتخابـات ۹۲، رد صلاحیـت کردند اما حالا آقای کدخدایی گفته اسـت ما ایشـان را 
رد صلاحیـت نکردیـم ولـی ایشـان دارند با الفاظ بـازی می کنند. آقای کدخدایی شـما 
آدم متدیـن و بـا سـوادی هسـتید و می دانید که ایـن حرف ها به گوش مـردم نمی رود 
و آنـان قضایـا را به خوبـی می فهمنـد. پـس بهتر اسـت که ایـن توجیهـات را نیاورید و 
جایگاه تـان را نـزد مردم خراب نکنید.«پس از بیان این جمـلات، با آرامش از صندلی اش 
بلنـد می شـود و از ما عذرخواهی می کند که مجبور شـده مصاحبـه را زودتر از موعد به 
پایـان برسـاند و همان طـور که به سـمت در اتـاق حرکت می کند می گوید: »دوسـتان 
از شـهرداری آمده انـد تـا برای موضوع سـاختمان مرکز سـرطان گفت وگو کنند، خوب 
نیسـت بیـش از ایـن منتظر بماننـد.« از پله ها که پایین می رویم یاسـر هاشـمی را هم 
می بینیـم کـه پوشـه ای در دسـت گرفته و بـا یکـی از همراهانش به سـوی دفتر عمو 

می رود...

در گفت وگوی تفصیلی با محمد هاشمی مطرح شد

»آیت الله« به روایت برادر
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نامحـرمانه

اخبــار

مقصران حادثه علوم تحقیقات مشخص شدند 
دادستان  درباره پرونده حادثه واحد علوم تحقیقات دانشگاه آزاد گفت: راننده، دانشگاه و پیمانکار 
که مسئول خدمات رسانی در آنجا بوده است مقصر اعلام شدند، راننده فوت کرده است و از طریق 
بیمه، مبلغ دیه ها وصول می شود.عباس جعفری دولت آبادی دادستان تهران در حاشیه نشست بررسی 
وضعیت پیش فروش خودرو از اعلام نظر کارشناسی هیئت هفت نفره در مورد حادثه واژگونی اتوبوس 
در دانشگاه علوم تحقیقات خبر داد و گفت: طبق وعده ای که به مردم دادیم در دو روز گذشته هیئت 
نظر کارشناسی را اعلام کرده و سه عامل اساسی را مقصر دانسته است.دادستان تهران ادامه داد: راننده، 
دانشگاه و پیمانکار که مسئول خدمات رسانی در آنجا بوده است مقصر اعلام شدند، راننده فوت کرده 
است و از طریق بیمه، مبلغ دیه ها وصول می شود.جعفری دولت آبادی افزود: برخلاف نظر پلیس که به 
طور درصدی اعلام تقصیر نموده بود هیئت 7 نفره به نحو مساوی افراد و دستگاه ها را مسئول شناخته 
است، بعد از ابلاغ این نظریه مقرر شد طبق قانون اقدام شود و اگر اعتراضی باشد طبق قانون به آن 
عمل می شود.دادستان تهران اضافه کرد: به بازپرس و دادستان منطقه توصیه کرده ایم که اگر خانواده ها 
آمادگی دارند دیه خود را بگیرند طبق مقررات دیه از طریق شرکت های بیمه پرداخت می شود.وی با 
بیان اینکه پیشرفت پرونده مطلوب بوده است، گفت: ان شاءالله تا هفته آینده کار های پرونده از لحاظ 
قضایی تکمیل می شود و به زودی کیفرخواست صادر خواهد شد و امیدواریم پرونده به زودی نیز به 

دادگاه ارسال شود.
 

واکنش مطهری به موضوع ممنوع التصویری زائری
 نایب رییس مجلس در پاسخ به تذکر خدری درباره انتقادات اخیر یک روحانی نسبت به مجلس در 
صدا و سیما تاکید کرد: هیات رئیسه درخصوص ممنوع التصویری زائری درخواستی نداشته است.حجت 
الاسلام عبدالحمید خدری در تذکر شفاهی در جلسه علنی امروز مجلس با استناد به ماده ۲۲ آیین نامه 
داخلی مجلس، گفت: این ماده به حفظ شأن و اقتدار مجلس و دفاع از حقوق و جایگاه قانونی نمایندگان 
توجه دارد، بند ١١ این ماده که در خصوص اقتدار مجلس است از وظایف هیئت رییسه است.وی افزود: 
اخیراً حرکت هایی در بخث تضعیف و وهن مجلس آغاز شده است. در یک برنامه زنده تلویزیونی یک 
روحانی به نام حاج آقای زائری که خود دانش آموخته حوزه علمیه است و ابوی گرامشان ۴ دوره نماینده 
مجلس بوده است و گوشت و پوست این فرد از حقوق مجلس رشد کرده، به راحتی نقد می کنند که 
شرم بر مجلس باد، اگر ما نسبت به یک نماینده انتقاد داریم، حق نداریم این را به نهادی که عصاره فضایل 
ملت است، تعمیم دهیم.خدری ادامه داد: لذا از هیات رئیسه انتظار داریم در خصوص بند ١١ از شأن و 
اقتدار مجلس دفاع کند. خود صداوسیما طبق قوانین داخلی با این روحانی برخورد کرده، اما مجلس و 

هیئت رییسه در این خصوص ورودی نداشته است.
 

تقاضای احمدی نژاد برای برگزاری تجمع 
معاون سیاسی وزارت کشور در واکنش به تقاضای احمدی نژاد برای برگزاری تجمع در میدان انقلاب 
گفت: این تقاضا قابل بررسی است.احمد ملانوری در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه هرکسی 
می تواند تقاضای برگزاری تجمع یا راهپیمایی را به وزارت کشور بدهد، اظهار کرد: وزارت کشور بررسی 
تقاضای برگزاری تجمعات را به استانداری واگذار می کند، اما تقاضای برگزاری راهپیمایی در کمیسیون 
ماده ١0 احزاب بررسی می شود.وی ادامه داد: تقاضای احمدی نژاد هم قابل بررسی است اما موافقت 
یا عدم موافقت با این تقاضا همانند سایر تقاضاها، بستگی به بررسی های انجام شده دارد. تا این لحظه 
من تقاضای برگزاری تجمع توسط احمدی نژاد را ندیده ام. اگر تقاضا به دست ما برسد، آن را بررسی 
می کنیم.براساس این گزارش، کانال دولت بهار ادعا کرده است که احمدی نژاد با ارسال نامه ای به وزیر 
کشور، خواستار برگزاری تجمع در میدان انقلاب به دلیل آنچه این کانال خبری اعتراض به سیاست ها و 

عملکردهای مسئولان نامیده، شده است.

وزیر ارتباطات: کسری گوشی تلفن همراه داریم 
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: آمارهای این وزارتخانه نشان می دهد، اکنون با کسری 
گوشی تلفن همراه در سطح بازار روبرو هستیم که روند تسهیل واردات آن به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت مربوط است.»محمدجواد آذری جهرمی« روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات وزیران در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوال ایرنا درباره وضعیت گوشی تلفن همراه وکسری آن در بازار افزود: گزارش 
های صنفی نیز حاکی از کمبود گوشی در سطح بازار است و کارگروهی که برای این امر تشکیل شده 
بود، درحال پیگیری است.وی اظهارداشت: تسهیل شرایط واردات گوشی تلفن همراه برعهده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت است و این موضوع با جدیت پیگیری می شود تا مشکلات ثبت سفارش، 

تخصیص و ترخیص گوشی ها هرچه سریعتر برطرف شود.
 

وزیر ورزش حوثی ها: این تیم ملی ربطی به یمن ندارد
وزیر ورزش حوثی های یمن به شکست سنگین این تیم برابر ایران واکنش نشان داد.به  گزارش  ایسنا 
 و  به نقل از لومانیوز، تیم   ملی فوتبال یمن در نخستین دیدار خود در جام ملت های آسیا ۲0١۹ با پنج 
گل برابر تیم   ملی فوتبال ایران تن به شکست داد.حسن زید، وزیر ورزش حکومت حوثی ها )جنبش 
انصارالله( یمن بعد از این شکست سنگین اظهارنظر جالبی بر زبان آورد.او در این باره گفت : این تیم   ملی 
ربطی به ما ندارد و نماینده حوثی ها نیست. ما مخالف حضور تیم   ملی فوتبال یمن در هر رقابتی که در 

دو کشور شرور هم پیمان یعنی عربستان سعودی و امارات برگزار شود، بوده و هستیم.

محسن هاشمی: شواهد کامل برای مرگ طبیعی آیت الله هاشمی وجود ندارد 
محسن هاشمی اذعان کرد: در مورد علت فوت مرحوم هاشمی به نتیجه قطعی نرسیده ایم ولی 
شواهد کامل برای مرگ طبیعی وجود ندارد.روزنامه ایران در گفتگویی با فرزند ارشد مرحوم آیت الله 
هاشمی رفسنجانی به مناسبت سالگرد درگذشت او ، به موضوعات مختلفی پرداخته است.وی گفت: 
در مورد علت فوت ایشان واقعاً ما هنوز به نتیجه قطعی نرسیده ایم، نمی توانیم بگوییم که شواهد کاملی 
برای مرگ طبیعی وجود دارد.برخی شواهدی برای مرگ غیرطبیعی مطرح می کنند، این فضا شاید به 

افراطیون دو طرف کمک کند که سوژه ایجاد ابهام و بحران را به دست بیاورند.

آیت الله مکارم شیرازی:

کشور نیازمند انقلاب اقتصادی است
یکی از مراجع تقلید شیعیان با تأکید بر اینکه نیازمند انقلاب اقتصادی در کشور هستیم، گفت: 
انقلاب سیاسی و فرهنگی در کشور انجام شده ولی انقلاب اقتصادی نشده است.آیت الله ناصر مکارم 
شیرازی صبح چهارشنبه در درس خارج فقه در مسجد اعظم قم با بیان این مطلب که تا تولید در 
دست بخش خصوصی نباشد، به جایی نمی رسد، ابراز داشت: در تولید بخش های دولتی، درآمدها 
کمتر از هزینه هاست؛ اما در بخش خصوصی برعکس است؛ البته خصوصی سازی هم تبدیل به شعار 
در کشور شده است؛ یک عده از دولتی ها شرکتی برای خود درست کرده و آن بخش تولیدی دولتی 
را خصوصی می کنند که در نهایت تبدیل به خصولتی می شود؛ یعنی هم خصوصی است؛ هم دولتی.

این مرجع تقلید با تأکید بر اینکه نیازمند انقلاب اقتصادی در کشور هستیم، گفت: ما در کشور انقلاب 
سیاسی در کشور داشته ایم؛ انقلاب فرهنگی هم تا اندازه ای شده است؛ اما انقلاب اقتصادی نشده و باید 
به این سمت حرکت کنیم.وی در بخش دیگر از سخنان خود به یکی از مسائل شرعی که در فضای 
مجازی با حاشیه هایی همراه بوده است، اشاره کرد و گفت: برخی می گویند اگر مادربزرگ بچه ای، بچه 
را شیر دهد، مادر اصلی این بچه در خانه شوهر حرام ابدی می شود؛ ما درباره این مسئله مطالعه زیادی 
کرده و به این نتیجه رسیدیم که موجب حرام ابدی نمی شود.آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: ادله 
قانع کننده و کافی برای حرمت ابدی نداریم؛ در بعضی از روایات استدلال به حرمت شده؛ اما معارض 
هم وجود دارد؛ همچنین شهرت فتوایی برخلاف فتوای ماست؛ اما ما گفته ایم که موجب حرام ابدی 
نمی شود.وی بیان داشت: نکته ای که باید در این موضوع به آن توجه شود، آن است که سرچشمه 
بسیاری از فتاوای مشهور، احتیاط است و موضوع لا ینکح أبوالمرتضع فی اولاد صاحب اللبن برای آنجایی 

است که قبل از ازدواج باشد.

معاون میراث فرهنگی قم خبر داد؛

کشف گورستان مربوط به دوران 
پیش از اسلام در روستای خاوه

معاون میراث فرهنگی استان قم با اشاره به کشف گورستان تاریخی،گفت: اشیاء به دست آمده در 
روستای خاوه قم قطعاً مربوط به پیش از اسلام است اما ارائه تاریخ دقیق تر مستلزم کار پژوهشی بیشتری 
است.شاهین ایل بیگی اظهار داشتد: در جریان خاکبرداری در روستای خاوه از توابع بخش کهک قم به 
طور اتفاقی ۲۲ شیء سفالی کشف شد.وی ادامه داد: کارشناسان میراث فرهنگی پس از آگاهی از واقعه 
به منطقه اعزام شدند که پس از مشاهده و بررسی منطقه احتمال می دهند که آثار بدست آمده مربوط به 
دوره پیش از اسلام است.معاون میراث فرهنگی استان قم با اشاره به لزوم انجام مطالعات باستان شناسی 
در محوطه روستای خاوه گفت: به منظور مستندسازی، مستندنگاری و انجام تاریخ نگاری دقیق نیازمند 
مطالعات و گمانه زنی های باستان شناسی هستیم.وی با توجه به ضرورت صیانت از محدوده تاریخی 
روستای خاوه اظهار کرد: در حال حاضر نیروهای یگان حفاظت میراث فرهنگی استان قم در روستای 
خاوه مستقر هستند و به صورت شبانه روزی از  محوطه تاریخی به دست آمده محافظت می کنند.ایل 
بیگی با تأکید بر این که جلوگیری از حفاری های غیرمجاز یکی از دغدغه های اساسی سازمان میراث 
فرهنگی است، گفت: هر گونه محافظت، گمانه زنی و مطالعات باستان شناسی در محوطه های تاریخی 

نیازمند اعتبارات می باشد که مساعدت مسئولان و متولیان امر را می طلبد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

افزایش بیش از 20 درصدی بودجه فضای سبز
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت:  بودجه پیشنهادی سازمان پارک ها 

برای سال آینده حدود ۲۴5 میلیارد تومان است که نسبت به سال ۹7 بالغ بر ۲0 درصد افزایش دارد.
پیام جوادیان با بیان اینکه در سال ۹۴ بودجه فضای سبز حدود 60 میلیارد تومان بوده است اظهار 
کرد: این بودجه در سال ۹5 به بیش از ۹0 میلیارد تومان رسید و در سال ۹6 نیز با یک جهش بسیار 
خوب به بیش از ۲00 میلیارد تومان رسید.وی بودجه سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری را در 
سال ۹7 حدود ۲0۴ میلیارد تومان ذکر کرد و افزود: بودجه ای که برای سال آینده به معاونت برنامه ریزی 
پیشنهاد داده ایم در حدود ۲۴5 میلیارد تومان است.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم با اشاره به افزایش چشم گیر بودجه این سازمان طی سال های اخیر تصریح کرد: از سال ۹۴ به ۹5 
حدود 6۴ درصد، از سال ۹5 به ۹6 حدود ١0۲ درصد و از سال ۹6 به سال ۹7 حدود دو درصد و 
۹7 به ۹8 حدود ۲0 درصد افزایش بودجه صورت گرفته که تمام این رشد بودجه در راستای تحقق 
اهداف چشم انداز شهر قم بوده است.وی با بیان اینکه سرانه ریالی هر شهروند قمی ١6۴ هزار تومان 
است خاطرنشان کرد: شهرداری این بودجه را در راستای تجهیز، توسعه و نگهداری فضای سبز شهر قم 

مورد استفاده قرار می دهد.

وجود رانت در پروژه های خصوصی سازیکاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم تاکید کرد

ضرورت شکل گیری 
مدیریت واحد شهری در قم 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم با تأکید بر ضرورت 
شکل گیری مدیریت واحد شهری در قم بیان کرد: یکی از مسائلی که در 
برنامه قم باید مد نظر قرار گیرد بحث حرکت واحد دستگاه ها است که اگر 
چه این برنامه توسط شهرداری تدوین شده اما برای شهر قم است و باید 

همه برای تحقق آن دست به دست هم دهند.
محسن رنجبر در دیدار شهردار و مدیران شهری با استاندار جدید قم،  
با بیان اینکه یکی از مشکلات شهرداری قم این بود که نقشه راهی برای 
فعالیت ها وجود نداشت اظهار کرد: در ابتدای حضور در شهر قم چشم انداز 
۲0 ساله قم در 6 محور در قالب دستورالعمل های وزارت کشور آماده شد 
و علمای حوزه نیز بر روی آن نظراتی را اعمال کردند.وی با بیان اینکه در 
این سند چشم انداز برنامه های 5 ساله ای تدوین شد گفت:  برنامه اول 5 ساله 
شهر با عنوان قم ١۴00 با ١١ هدف کلان،  38 استراتژی، ١١8 سیاست 
اجرایی و حدود 500 طرح عملیاتی تدوین شد و برش های سالیانه آن نیز 
آماده شد و در حال حاضر در سال دوم و سوم اجرای این برنامه هستیم.

رنجبر با بیان اینکه مدیریت جدید شهری شهرداری را با بودجه هزار و ١00 
میلیارد تومانی تحویل گرفت که 330 میلیارد تومان آن اوراق مشارکت قطار 
شهری بود افزود:  در واقع بودجه شهرداری حدود 800 میلیارد تومان بود و 
تلاش کردیم سال به سال این بودجه افزایش پیدا کند؛  سال ١3۹5 اعتبار 
حدود هزار و 350 میلیارد تومان شد و در سال ١3۹6  بودجه را به حدود ۲ 
هزار و ۲00 میلیارد تومان رساندیم که رشد هم داشت و بودجه پیشنهادی 
سال ١3۹7 نیز هزار و 800 میلیارد تومان بود که به ۲ هزار و ۲00 میلیارد 
تومان اصلاح شده است.وی با بیان اینکه بودجه پیشنهادی شهرداری قم در 
سال ١3۹8 براساس حداقل ۲ هزار و 300 میلیارد تومان ارائه خواهد شد 
اذعان کرد: تلاش بر این بوده که از دل محلات نیازسنجی شده و با مشارکت 
مردم و نخبگان برای هر بخشی شاخص هایی تدوین شده و برای پرکردن 
شکاف های خدماتی بودجه اختصاص پیدا کند.معاون برنامه ریزی و منابع 
انسانی شهرداری قم با اشاره به راه اندازی سیستم رصد بودجه و پروژه های 
شهری گفت: در بحث پشتیبانی نیز تلاش شده رفتار عملیاتی نیروها را به 
ارزیابی عملکرد آن ها با مشوق هایی مرتبط سازیم.وی با تأکید بر ضرورت 
شکل گیری مدیریت واحد شهری در قم بیان کرد: یکی از مسائلی که در 
برنامه قم باید مد نظر قرار گیرد بحث حرکت واحد دستگاه ها است که اگر 
چه این برنامه توسط شهرداری تدوین شده اما برای شهر قم است و باید 

همه برای تحقق آن دست به دست هم دهند.

معاون خدمات شهری شهردار قم :

300 غرفه شهرک خودرو 
در دهه افتتاح می شود

معاون خدمات شهری شهردار قم گفت: خوشبختانه 300 غرفه 
شهرک خودرو آماده شده و همزان با دهه فجر سال جاری افتتاح صورت 
خواهد گرفت و با این پروژه صنوف مرتبط با خودرو از جمله تعمیرکاران،  

نمایشگاه داران و... به این شهرک منتقل خواهند شد.
 سیدامیر سامع در دیدار شهردار و مدیران شهری با استاندار جدید قم،  
با بیان اینکه در حوزه فضای سبز سرانه بوستان های شهری بسیار پایین 
است اظهار کرد: سرانه شهری قم کمتر از سه مترمربع است و در برخی 
شهرها این آمار به بالای ١۲ مترمربع است.وی با بیان اینکه متوسط سرانه 
فضای سبز شهری باید حدود ۹ مترمربع باشد تصریح کرد:  طبق برنامه باید 
سالیانه 300 هکتار عرصه سبز ایجاد کنیم و بخشی از عرصه های جنگلی را 
به بوستان شهری تبدیل کنیم که خوشبختانه در دو سال گذشته این امر 
محقق شده است.معاون خدمات شهری شهرداری قم بیان کرد: به اداره کل 
منابع طبیعی اعلام شده که در صورتی که عرصه لازم را در اختیار گذاشته 
و آب مورد نیاز هم توسط آب منطقه ای تأمین شود،  شهرداری اقدامات 
لازم برای توسعه فضای سبز در شهر را انجام خواهد دهد.وی خاطرنشان 
کرد:  خوشبختانه در دو سال گذشته همکاری خوبی شده و تقریباً تمام 
عرصه هایی که در اختیار شهردرای قم قرار گرفته است به زیر کاشت رفتند.

مدیرعامل سازمان بهسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر :

فضاهای تاریخی فرسوده 
به مرکز محله تبدیل می شود

مدیرعامل سازمان بهسازی،  نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( گفت: یکی از اقداماتی که در دستور کار سازمان قرار 
گرفته تبدیل محدودیت آب انبارها به امکان مرکز محله در بافت تاریخی 
شهر است که در این راستا قراردادی با اداره کل اوقاف منعقد شده تا در 
نخستین پروژه آب انبار لب چال را مرمت کرده و به عنوان مرکز محله 

استفاده کنیم.
علیرضا خاکی با اشاره به برنامه سازمان نوسازی اطراف حرم مطهر برای 
تبدیل آب انبارهای تاریخی شهر به مراکز محله اظهار کرد:  یکی از اقداماتی 
که در دستور کار سازمان قرار گرفته تبدیل محدودیت آب انبارها به امکان 
مرکز محله در بافت تاریخی شهر است که در این راستا قراردادی با اداره کل 
اوقاف منعقد شده تا در نخستین پروژه آب انبار لب چال را مرمت کرده و 
به عنوان مرکز محله استفاده کنیم.وی با تاکید بر اینکه باید از از داشته های 
تاریخی و هویتی بلااستفاده محلات برای خدمات رسانی به اهالی محل 
استفاده کنیم تصریح کرد: در محلات قدیمی فضاهای خدماتی و جنبی 
کم است و آب انبارها عناصر تاریخی هستند که باید حفظ شوند و برای 
نخستین بار این آب انبار بهسازی خواهد شد و در ادامه برنامه داریم 5 آب 

انبار دیگر را نیز مرمت کرده و در اختیار مردم قرار دهیم.
وی با بیان اینکه این پروژه های بهسازی و مرمت با هماهنگی سازمان 
میراث فرهنگی انجام می شود اذعان کرد:  یکی از دغدغه های ما احیای 
هویت های تاریخی است و می خواهیم تهدیدهای شهر به فرصت تبدیل 

شوند.
خاکی افزود: با اجرای این پروژه ها هم عنصری تاریخی از تخریب نجات 
داده شده و هم موجب می شود بخشی از کمبود خدمات برای ساکنین 

جبران شود.
وی بیان کرد: در بافت های فرسوده و تاریخی باید به دنبال اقدامات 
چندمنظوره باشیم و به جای اینکه یک خانه را خریده و خراب کنیم تا 

مرکزی ایجاد شود از عنصر موجود و ارزشمند فضایی استفاده کنیم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم:

22 ایستگاه نشاط 
در مساجد راه اندازی می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: تلاش ما بر این 
است که تا ۲۲ بهمن ۲۲ ایستگاه نشاط دیگر در مساجد راه اندازی کنیم.

ابوالقاسم مقیمی با اشاره به اقدام شهرداری در راستای تجهیز مساجد 
و محلات شهر به امکانات ورزشی گفت: شهرداری در سال های اخیر با 
برنامه ریزی و اختصاص اعتبارات مطلوب اقدام به توسعه امکانات فرهنگی 
و ورزشی در شهر کرده است.وی با اشاره به احداث هشت سالن ورزشی 
مجهز در هشت منطقه شهر توسط شهرداری تصریح کرد: همچنین 
در حوزه فرهنگی نیز تاکید شهردار بر این است که خدمات فرهنگی با 
رویکرد تقویت فرهنگ شهروندی توسعه یابد. مدیرعامل سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری قم با اشاره به تجهیز مساجد به وسایل ورزشی و ایجاد 
ایستگاه های نشاط گفت: حدود 30 ایستگاه نشاط در برنامه داریم که ۲۲ 

ایستگاه نشاط دیگر تا ۲۲ بهمن افتتاح شود.
وی با بیان اینکه ایستگاه های نشاط در دو قالب الف و ب راه اندازی 
می شود افزود: در قالب »ب« مساجد کوچک تر مجهز به امکانات دارت، 
پینگ پونگ و فوتبال دستی می شود و در قالب »الف« تاتامی هم اضافه 

می شود و این ظرفیت بستگی به امکانات و وسعت مسجد دارد.
مقیمی با اشاره به اعتبار اختصاص یافته برای ایجاد ایستگاه های نشاط 
در مساجد گفت: پیش از تغییرات قیمت ها برای هر ایستگاه نشاط به طور 
میانگین بیش از 5 میلیون تومان هزینه می شد که با افزایش هزینه ها این 

هزینه بسیار بیشتر خواهد بود.

اخبــار

شهردار قم با اشاره به برخی پروژه های 
تعیین  در  گفت:  شهر  مرکزی  هسته 
مشارکت  نیازمند  پروژه ها  این  تکلیف 
نهادهای مختلف استان خصوصاً آستان 

مقدس حضرت معصومه)س( هستیم.
  دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در 
دیدار با بهرام سرمست استاندار جدید 
ابتدای ورود تیم  اینکه در  بیان  با  قم،  
در  لازم  اقتدار  شهری  مدیریت  جدید 
کرد:  اظهار  نداشت  وجود  شهرداری 
برنامه ریزی  کار  ابتدای  در  گونه ای  به 
شد تا بتوانیم اقتدار شهرداری را به آن 

برگردانیم.
وی با اشاره به بدهی ۲ هزار و ۲00 
میلیارد تومانی شهرداری قم به بانک ها 
و پیمانکاران تصریح کرد: شرایط بسیار 
آشفته ای بر شهرداری در این ایام حاکم 
بود و حتی برنامه ای هم وجود نداشت 
راه  نقشه  حداقل  بتواند  شهرداری  که 

داشته باشد.
بودجه  اینکه  بیان  با  قم  شهردار 
 800 حدود   ۹3 سال  در  شهرداری 
این  با  کرد:  اظهار  بود  تومان  میلیارد 
که  آنچه  نمی شد  مشکلات  و  بودجه 
مد نظر است دنبال شود و در نخستین 
حرکت اقدامی جدی در زمینه تعیین 
تکلیف بدهی ها انجام شد و تاکنون بیش 
از نیمی از بدهی ها مستهلک شده است.

وی با اشاره به تدوین برنامه پنج ساله 
در  شهرداری  حرکت  برای  قم ١۴00 
مسیر نقشه راه تصریح کرد: ١۴ پروژه 
ابتدا در دستور کار  از  نیمه کاره شهر 
تکمیل قرار گرفت تا گره های ترافیکی 

شهر باز شود.
برنامه های  به  سقائیان نژاد  دکتر 
محیطی  زیست  زمینه  در  شهرداری 
سعی  برنامه  طبق  افزود:  و  کرد  اشاره 
کردیم سالانه 300 هکتار توسعه فضای 
بتوانیم  تا  باشیم  داسته  شهر  در  سبز 
ظرفیت های سبز شهر را توسعه بخشیم؛ 
برنامه ما دستیابی به هدف سرانه ۲8 
مترمربع بود که در حال حاضر این سرانه 

حدود ١۴ مترمربع است.
ایمنی  مشکلات  به  اشاره  با  وی 
تمام  گفت:  شهر  معابر  و  بوستان ها 
بوستان ها و فضاهای شهری در مرحله 
 ١70 حدود  گرفت؛  قرار  ایمن سازی 
آبنما در شهر وجود داشت که دو سوم 
آن خاموش بود و بهسازی و نوسازی و 

ایمن شد.
شهردار قم با بیان اینکه قم از نظر 
استانداردهای آتش نشانی در کشور جزو 
کرد:  تصریح  است  نخست  شهرهای 
که  داشتیم  آتش نشانی  ایستگاه   ١۴
١0 ایستگاه با استفاده از اعتبارات سفر 
تجهیز  و  احداث  شهرداری  و  رهبری 
تومان  میلیارد   36 اعتبار  با  و  کردیم 

تجهیزات این ایستگاه ها خریداری شد.
ایستگاه های  اینکه  بیان  با  وی 
در  ماشین آلات  حیث  از  آتش نشانی 
از  البته  گفت:  هستند  خوبی  جایگاه 
نظر تجهیزات مشکلاتی داریم که باید 
با استفاده از منابع استانی مشکل آنها 
را رفع کنیم.دکتر سقائیان نژاد با اشاره 
به مشکلاتی که در تعامل با نهادهای 
تصریح  داشت  وجود  قم  در  مختلف 
کرد: در حال حاضر به صورت دوره ای 
با نهادهای مختلفی چون آستان مقدس 
حضرت معصومه)س(، اداره کل اوقاف و 
امور خیریه  و... ارتباط بسیار خوبی برقرار 
صورت  اقدامات  به  اشاره  با  است.وی 
گرفته برای تقویت تکریم ارباب رجوع در 
قم گفت: سال گذشته بیش از 300 هزار 
تن آسفالت در شهر توزیع شد و همین 
میزان برای امسال نیز پیش بینی شده تا 

چهره شهر تغییر کند.
شهردار قم یکی از معضلات گذشته 
مرکز  اطراف  دست فروشان  را  شهر 
شهر عنوان کرد و افزود: با برنامه ریزی 
دست فروشان  و  متکدیان  ساماندهی 

صورت گرفت.
وی معضل دیگر شهر قم را سد معبر 
وانت بارها دانست و افزود: در این زمینه 
نیز شهرداری به صورت جدی وارد شد 
و ساماندهی وانت بارها که مردم شاهد 
بودند هزاران خودرو در معابر شهر توقف 
کرده و سد معبر می کردند، در دستور 

کار قرار گرفت و به سرانجام رسید.
مشاغل  ساماندهی  سقائیان نژاد 
مزاحم شهری را یکی دیگر از پروژه های 

احداث  با  و گفت:  شهرداری ذکر کرد 
شهرک صنوف اقدامات اولیه برای انتقال 
آهن فروشان و پس از آن صنف درب و 

پنجره سازان صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه در زمینه ترافیکی 
نیز برنامه ریزی مطلوبی صورت گرفته 
طی  ما  تلاش  تمام  کرد:  اذعان  است 
این مدت کاهش کمبودهای شهر قم و 
کسب رضایتمندی شهروندان بوده که 
امیدواریم به بخشی از این هدف دست 

پیدا کرده باشیم.

* وجود315 هکتار بافت تاریخی  
درقم دقیق نیست

شهردار قم بابیان اینکه بودجه فعلی 
شهرداری حدود ۲ هزار و ۲00 میلیارد 
تومان است گفت: بودجه شهرداری ۲0 
درصد جاری و مابقی آن عمرانی است؛  
نشان  را  بودجه  پایداری  نسبت  این 
می دهد که بیش از هزار و ۴00 میلیارد 

تومان آن عمرانی است.
وی با اشاره به وضعیت بافت تاریخی 
شهر قم و محدودیت های اعمال شده در 
آن افزود: برای کلان شهرها بافت تاریخی 
حتماً باید مصوبه کمیسیون ماده 5 و 
اما  را می داشت  شورای اسلامی شهر 
سازمان میراث فرهنگی راساً این بافت را 
ابلاغ کرده و یک مرتبه 3١5 هکتار شهر 
قم را زیر سیطره بافت تاریخی برده که 

همه آن بافت تاریخی نیست.
اینکه در  بیان  با  دکتر سقائیان نژاد 
بافت  لکه ای  صورت  به  شهرها  برخی 
تاریخی اعلام شده است و کل پهنه فریز 
نشده است اذعان کرد: با ابلاغ این طرح 
بسیاری از مردم با مشکل مواجه شده اند 
و نیاز است اقدامی صورت گیرد تا بافت 
تاریخی به صورت تک دانه مشخص شود 

تا مردم گرفتار نشوند.
وی با اشاره به برخی پروژه های هسته 
مرکزی شهر اظهار کرد: در تعیین تکلیف 
این پروژه ها نیازمند مشارکت نهادهای 
مختلف استان خصوصاً آستان مقدس 

حضرت معصومه)س( هستیم.
شهردار قم با بیان اینکه نزدیک به 
300 دستگاه اتوبوس شهری قراردادشان 
به اتمام می رسد تصریح کرد:  باید فکری 
برای این ناوگان شود تا شهر از ناوگان 
اتوبوس رانی خالی نشود؛  قیمت اتوبوس 
به شدت افزایش یافته در حالی که دیگر 
پرداخت  زمینه  این  در  یارانه ای  دولت 
کشور  وزارت  داریم  نیاز  و  نمی کند 
مشکلات  تا  باشد  داشته  کمک هایی 
حمل و نقل و عمومی در شهرها حل 
شود.وی همچنین در خصوص منوریل 
است  سرطانی  غده ای  منوریل  گفت: 
که تمام مردم، مسئولان، علما و مراجع 

تقلید را درگیر کرده است.

استاندارقم:
تیم علمی و متخصص در شهرداری 

قم مشغول به کار هستند
با  دیدار  این  در  نیز  قم   استاندار 
تاکید بر اینکه تیم علمی و متخصص 
در شهرداری قم مشغول به کار هستند 
قم  شهری  مدیریت  به  ما  کرد:  اظهار 
به  امیدواریم  و  هستیم  امیدوار  بسیار 
گونه ای با همکاری گام برداشته شود تا 
بتوانیم شهر قم را به جایگاه و شان و 
منزلت واقعی آن برسانیم.بهرام سرمست 
با تاکید بر اینکه تیم علمی و متخصص 
در شهرداری قم مشغول به کار هستند 
قم  شهری  مدیریت  به  ما  کرد:  اظهار 
به  امیدواریم  و  هستیم  امیدوار  بسیار 
گونه ای با همکاری گام برداشته شود تا 
بتوانیم شهر قم را به جایگاه و شان و 

منزلت واقعی آن برسانیم.
وی با اشاره به ظرفیت های شهر قم 

گفت: این ظرفیت ها می طلبد که فردی 
متخصص،  مدیر،  کارآمد و با تجربه در 
جایگاه شهرداری فعالیت کند که امروز 
اینگونه است و تیمی تخصصی نیز در 

کنار شما فعال هستند.
افرادی  اینکه  بیان  با  قم  استاندار 
با تجربه و کارآمد در قم  و  متخصص 
حضور دارند افزود: باید از ظرفیت های 
مختلف  حوزه های  در  قم  تخصصی 
استفاده شود؛  نیت ما این است که پلی 
ارتباطی بین شهرداری و دولت شویم 
رفع  برای  کشور  وزارت  پتانسیل  از  و 

مشکلات استفاده کنیم.
ارتباطات  از  بیان کرد: می توان  وی 
کرد  استفاده  کشور  و  قم  در  موجود 
ساخت؛  برطرف  را  شهر  مشکلات  و 
استان  مجموعه  آبروی  شهر  مدیریت 
و  خدمات  برای  حدفاصلی  و  است 

اقدامات وجود ندارد.
به  ما  نگاه  اینکه  بیان  با  سرمست 
مجموعه شهرداری به عنوان نقطه قوت 
است افزود: در استان قم یک شهر قم 
وجود دارد و باید تمام عزم خدمت در 
این شهر به طور ویژه به کار گرفته شود.

وی با تاکید بر اینکه تمام مسوولان 
باید مشترکاً به دنبال خدمت به مردم 
باشند تصریح کرد:  باید بر روی اشتراکات 
سرمایه گذاری شده و خدمتی ویژه به 

مردم ارائه شود.
استاندار قم نگاه ویژه به استفاده از 
بخش خصوصی را امری ضروری خواند 
و افزود: دولت از نظر منابع مالی آنقدر 
قوی نیست ولی هرچه که دارد به میدان 
مردم  مشکلات  رفع  بستر  تا  می آورد 
فراهم شود و در این زمینه باید از بخش 

خصوصی استفاده کرد.

معاون فنی و عمرانی شهردار قم  
مطرح کرد

تمرکز بر پروژه های
 اساسی و زیرساختی 

قم  شهردار  عمرانی  و  فنی  معاون 
گفت: شهرداری در راستای اهداف برنامه 
اساسی و  پروژه های  بر  تمرکز  5 ساله 
داده  قرار  کار  در دستور  را  زیرساختی 
است.علیرضا قاری قرآن ،  با بیان اینکه 
ترافیکی  رینگ های  ترافیکی  در حوزه 
متعددی در شهر قم پیش بینی شده بود 
اظهار کرد: در سال های اخیر در امتداد 
پروژه های متعددی که در شهر آغاز شده 
پروژه کلیدی در دستور کار  بود چند 
قرار گرفت که از مهم ترین آن ها بزرگراه 

متصل به پردیسان بود.
احداث  از  پیش  اینکه  بیان  با  وی 
مسیر  تنها  بروجردی  آیت الله  بزرگراه 
اتصال به پردیسان بلوار غدیر بود افزود: 
بار ترافیکی سنگینی در این نقطه شهر 
آیت الله  بلوار  احداث  با  که  دارد  وجود 
بار  این  از  زیادی  بخش  بروجردی 

ترافیکی توزیع شد.
معاون شهردار قم با اشاره به افتتاح 
سالهای  در  متعدد  ترافیکی  حلقه های 
برنامه  سال ١۴00  تا  کرد:  بیان  اخیر 
براساس  تا  کردیم  تدوین  مشخصی 
رینگ های  بتوانیم  هرساله  بودجه 

ترافیکی را تکمیل کنیم.
فعلی  مهم  پروژه های  از  یکی  وی 
شهرداری را تقاطع سه سطحه میدان 
ولیعصر دانست و افزود: این پروژه تا اوایل 
بهره برداری  به  اول  فاز  در  آینده  سال 
خواهد رسید و فاز دوم به دنبال آن در 
ارتفاع ١۴ متری از سطح زمین تکمیل 
گرفت.  خواهد  قرار  مردم  اختیار  در  و 
قاری قرآن گفت: در پروژه های ترافیکی 
کیفیت  اینکه  عین  در  داریم  تأکید 
کمترین  در  نیز  زمان  می شود  رعایت 
حد ممکن باشد. وی با بیان اینکه در 

شهر قم معمولًا معابر در عرض کم و 
بافت متراکم هستند اذعان کرد: یکی از 
کلیدی ترین مسیرهای شهر ادامه بلوار 
جمهوری در مناطق دو و 6 است که به 
دنبال آن هستیم هرچه سریع تر آن را 

تکمیل کنیم.
معاون شهردار قم پروژه تقاطع شهید 
امینی بیات را یکی از خواسته های جدی 
تلاش  افزود:  و  دانست  منطقه  مردم 
با تکمیل تملکات  این است که  بر  ما 
هرچه سریع تر این خواسته مردم را در 
به پروژه های  باشیم.وی  عمل پاسخگو 
مطهر  حرم  محدوده  در  شهرداری 
حضرت معصومه)س( اشاره کرد و گفت: 
اخیر،  سال های  ویژه  اقدامات  از  یکی 
پروژه پیاده راه ارم بوده است؛ قبلًا خودرو 
تا کنار حرم مطهر تردد می کرد که در 
زمینه  این  در  محدودیت  حاضر  حال 
صورت  مسیر  آرام سازی  و  شده  ایجاد 

گرفته است.
قاری قرآن با بیان اینکه شهرداری در 
محدوده اطراف حرم مطهر چند پروژه 
در امتداد هم در دست اجرا دارد ادامه 
داد: در کنار این پروژه ها مترو نیز در حال 
اجرا است؛ خط اول مترو در دو فاز در 
حال اجرا است و تلاش داریم فاز اول را 

در اسرع وقت به تکمیل برسانیم.
وی ادامه داد: خط دوم مترو مصوبه 
وزارت کشور و امکان شروع دارد اما به 
جهت مباحث اعتباری و امکانات عملیات 

اجرایی را آغاز نکرده ایم. 

 معاون معماری و شهرسازی 
شهردار قم  مطرح کرد
کاهش چشمگیر آمار

 صدور پروانه ساختمان
معاون معماری و شهرسازی شهردار 
قم  نیز درایتن دیدار با بیان اینکه در 
بر ۴ میلیون و 800  بالغ  سال ١3۹۲ 
است  شده  صادر  پروانه  مترمربع  هزار 
افزود: آمار صدور پروانه در سال ١3۹6 به 
حدود یک میلیون و 800 هزار مترمربع 
رسیده است که کاهش حدود دو سومی 

را نشان می دهد.
غلامرضا جانقربان ،  با بیان اینکه طرح 
تفصیلی شهر و طرح جامع شهر در سال 
١388 تدوین و ابلاغ شده است اظهار 
کرد: طرح تفصیلی شهر برای ۴5 هزار 
هکتار تهیه شده و حدود ١3 هزار هکتار 
محدوده خدمات شهری بوده و 3۲ هزار 
هکتار نیز حریم است که نظارت بر آن 

وظیفه شهرداری است.
هوایی  تهیه عکس  به  اشاره  با  وی 
محدوده خدمات شهری قم گفت: از این 
محدوده هزار و 580 هکتار بافت فرسوده 
است که حدود هزار و ١00 هکتار بافت 

بسیار قدیمی و مابقی هم ریزدانه است.
معاون شهردار قم با بیان اینکه در 
فرسوده  بافت  هکتار  و 580  هزار  دل 
حدود 300 هکتار بافت تاریخی است 
میراث  سازمان  سال ١3۹۴  در  گفت: 
فرهنگی کشور برای ١68 شهر کشور 
بافت تاریخی اعلام کرد که قم هم شامل 
آنها بود و علی رغم اینکه طرح تفصیلی 
بافت  عمل  ملاک  بود  شده  تدوین 

تاریخی ابلاغی قرار گرفت.
وی گفت:  این بافت تاریخی براساس 
عکس هوایی ١3۲5 تهیه شده که شرایط 
قم نسبت به این سال تغییرات بسیاری 
داشته است و بسیاری از لکه ها ساخت 
نیست. ارزشمند  دیگر  و  شده  ساز  و 

جانقربان با بیان اینکه ستاد بازآفرینی 
در شهر و شهرداری شکل گرفته است 
افزود: در زمینه اختصاص زمین از سوی 
اداره کل راه و شهرسازی اقدام مناسبی 
صورت نگرفته که نیاز است با توجه به 
عقب ماندن قم از دیگر شهرها این کار به 

سرعت انجام شود.
وی با اشاره به رکود ساخت و ساز 
در کشور گفت:  به همین خاطر سطح 
درآمدی شهرداری کاهش زیادی داشته 
است البته به نسبت کلان شهرهای دیگر 

قم وضعیت بهتری دارد.
معاون شهردار قم با بیان اینکه در 
بر ۴ میلیون و 800  بالغ  سال ١3۹۲ 
است  شده  صادر  پروانه  مترمربع  هزار 
افزود: آمار صدور پروانه در سال ١3۹6 به 
حدود یک میلیون و 800 هزار مترمربع 
رسیده است که کاهش حدود دو سومی 

را نشان می دهد. 

دکتر سقائیان نژاد در دیدار با  استاندار جدید قم ؛

منوریل به غده  سرطانی تبدیل شده است 


